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Ze zákulisí CV v Lysé nad Labem 2010 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
Letošní CV byla předznamenána sněhovou kalamitou, nemající v Polabí pamětníků a podle toho to 
také v týdnu před začátkem  výstavy vypadalo. Město zasypané sněhem patrně čekalo oblevu, 
která ve zdejších krajích obvykle řeší situaci, leč obleva nikde a tak se v polovině týdne začalo tak 
nějak uklízet. Na výstavišti samotném to nevypadalo o mnoho lépe, terén spíš sváděl k uspořádání 
běžkařských závodů než k přípravě výstavy a řidiči aut přivážejících materiál měli problém dostat 
se na místo vykládky. Zaměstnanci výstaviště sníh nakonec uklidili, alespoň do té míry, že byl 
možný, relativně bezpečný pohyb v okolí pavilonu a na přístupových cestách. Další potíže nastaly 
po vstupu do pavilonu. Zde se teprve začínala likvidovat výstava drobnochovu z minulého víkendu, 
takže stavba našich klecí se nakonec protáhla do dvou dnů. Samozřejmě, že i tuto práci 
zpomaloval sníh, ale vše se nakonec zvládlo. Další fáze přípravy a výstava probíhala bez větších 
problémů, k čemuž přispěla i loňská zkušenost ze spolupráce s Výstavištěm Lysá. Odpadla řada 
„fakturačních překvapení“ ze strany Výstaviště, protože jsme objednávali služby jen nezbytně 
nutné a v loňském roce ověřené. Loňská zkušenost také ukázala, že uspořádat CV ve dvou dnech 
pátek – sobota je v našich (českých) podmínkách optimální, neboť v neděli bývá návštěvnost 
zanedbatelná a neodpovídá vynaloženým nákladům. Jiná situace by nastala, kdyby se našly 
prostory s nízkým nájmem, které by někdo pronajal tak říkajíc z nouze, to však není případ 
Výstaviště Lysá. Buďme však objektivní, Výstaviště Lysá nabízí jako protihodnotu perfektní 
výstavní prostor  včetně zázemí a řadu potřebných služeb nutných pro úspěšnou realizaci. 
Významným kladem Výstaviště Lysá je jeho dopravní dostupnost. Z nádraží ČD jste po 200 m v 
centru dění! Tímto je jedinečné a je škoda, že dopravní dostupnost není pro naše výstavy 
pravidlem, či spíše podmínkou pořadatelství. V zimním období je tato možnost dvojnásob cenná, 
tím spíš, že cesta s holubářskou partou uteče jako voda a může být příjemně i užitečně stráveným 
časem. Jako bonus přidávám, že z Moravy a Slezska lze při využití řady slev, jako je například 
skupinová a zpáteční jízdenka, pořídit cestu za něco málo přes 100 Kč. No nekupte to!  
 
Nepřísluší mi, jako jednomu z pořadatelů hodnotit výstavu jako takovou, ale z internetových ohlasů 
snad mohu usuzovat, že k výstavě nebylo vážnějších připomínek a pořadatelé mohou být s 
výsledkem spokojeni. Spokojenost však automaticky neznamená, že byla bezchybná. Čeho si 
však musel každý návštěvník všimnout, byli nádherní holubi ve všech kategoriích. Velmi pěkná 
byla i kolekce standardních holubů s nesplněnými podmínkami, jen mám dojem, že se hodila spíš 
na výstavu, která se na výstavišti konala o týden dříve, než na tu naši. Dost na tom, že byli sníženy 
limity splněných km, nevidím tedy důvod, proč se podbízet dalšími úlevami. Jak k tomu přijdou 
chovatelé, jejichž holubi měli splněné podmínky pro výstavu a neprošli kvalifikačním sítem? Je-li 
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účast holuba na celostátní výstavě oceněním chovatele, nevím, co tím chceme chovatelské 
veřejnosti sdělit. Kromě této kolekce však byla k vidění i kolekce holubů předních chovatelů určená 
k dražbě. A bylo se na co dívat. Věřím, že se s mnohými holuby jejich majitelé těžce loučili. 
Poděkování patří všem, kteří své holuby do dražby věnovali a jsem rád, že mohu jménem 
výstavního výboru za jejich velkorysé gesto poděkovat. Průběh dražby, vedené p. Truhlářem jen 
potvrzuje vysoký standart dražených holubů, protože neexistuje lepší indikátor kvality než počet 
vydražených kusů. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Téměř kompletní první desítka v Generální mistrovství ČR 2009 
 
Výstaviště nabídlo návštěvníkům dostatek prostoru jak na prohlídku holubů, tak k posezení s 
přáteli, se kterými se vídáme často jen jednou v roce. V tomto ohledu jsou prostory na výstavišti 
ideální. Domnívám se, že nebylo chovatele, který by si neměl kde sednout, jak se někde na 
podobných akcích stává, ale k posezení patří i občerstvení a zde jsme situaci podcenili. 
Připomínky nebyly ke kvalitě jídel, protože ta byla vynikající. Za hovězí guláš by se nemusela 
stydět nejlepší restaurace, problém byl ale ve výdeji jídla a jedna pípa je na pověstně žíznivý 
holubářský národ  málo. Škoda, že jsme distribuci jídla a pití podcenili, byla to zbytečná chyba, 
které se příští výstavní výbor musí vyvarovat. Další věcí, o které se mi sice nechce příliš zmiňovat, 
ale nad kterou nelze zavírat oči, je velmi slušně řečeno, nepoctivost. Během výstavy došlo k řadě 
krádeží a těžko svádět tyto nepříjemnosti jen na návštěvníky zvenčí. Peněženka snad, ale komu 
se hodí čipy, koše atd.? V neděli ráno jsem prošel několikrát výstaviště, prohlédl každou židli, ale 
jediné, co jsem našel, bylo licitátorovo kladívko. Bohužel i to je naše vizitka, příteli se oslovujeme, 
jako hyeny se chováme. Pokud jsem měl po skončené výstavě docela dobrý pocit, v neděli 
dopoledne byl pryč. Dlouho jsem váhal, zda mám o tom, za co se jako chovatel stydím, mluvit, ale 
problémy se mají řešit, ne hrnout před sebou. Vím, že se to stává i na jiných akcích a raději se o 
tom nemluví. Chci být tedy výjimkou, aby si pobertové, kteří se stali jakýmsi nedopatřením 
chovateli uvědomili, že víme a příště budeme pozorní. V této chvíli nemohu udělat nic jiného, 
bohužel. Možná, že jsou to ti samí, kteří tvrdí, že startér je zbytečný, kontroly zbytečné, 
svatouškové, kterým dáte poslední pětku, ale běda, otočíte-li se k nim zády. V ostrém kontrastu k 
nim jsou ti druzí, kteří si odskočí od svých holubů, jdou a bez velkých řečí výstavu postaví, 
zlikvidují, zkrátka udělají co je třeba a odměnou je jim především radost, že se akce zdařila. Ano, 
říká se jim také „tažní“, je jich méně než „chovných“, ale naštěstí zatím stále ještě žijí a víme, že s 
nimi vždy můžeme počítat a pomoc neodmítnou. Letos se na zajištění všeho kolem celostátní 
výstavy podíleli především chovatelé ze ZO Brandýs, Čelákovice, Pečky a OS Lidice, kterým patří 
náš dík za to, že výstava splnila očekávání, stala se místem setkání, místem poučení, místem, kde 
lze doplnit a vylepšit chov i místem, kde lze nakoupit řadu zaručených přípravků, které často 
nepoužité, nacházíme po závodech. Dík patří i Ing. Švecovi a Petru Husákovi za perfektní 
katalogové podklady, posuzovatelům vedeným Judr. Opatrným a počítačovému mágovi p. 
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Husákovi ml. za bleskové zformátování výstavních výsledků do katalogu. Za všechno ručil 
předseda Českého sdružení, př. Toušek. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Nejlepší v soutěži našich nadějí, v Celostátním mistrovství do 18 let 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Kolekce ČMS CHPH pro Středoevropskou výstavu v Polsku 
 
Co dodat na závěr? Výstavy na všech úrovních a výstava celostátní především, by měla být 
prezentací naší činnosti a teprve na druhé místo bych řadil případný finanční efekt, navíc se tato 
dvě kritéria nevylučují. Bohužel jsou výstavy to jediné, co pro naši propagaci děláme a i to je 
nedostatečné, protože účastníky bývají převážně chovatelé a ty netřeba lákat. Otázkou tedy 
zůstává, jak přilákat laickou veřejnost, to je však téma pro jiné a do jiného článku. Ale co 
kdybychom někdy vyčlenili nějaké volňásky a rozeslali je po okolních školách? Nestálo by to skoro 
nic, jen režii za vstupenky a poštovné. 
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Kolem stánků prodejců bylo pořád rušno 
 
 
 
 
 
 
František Boušek 
předseda OS Praha 
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PROPOZICE CELOSTÁTNÍCH SOUTĚŽÍ 2010 
 

2. Technická ustanovení 

Do výkonnostních soutěží na celostátní a zemské úrovni se započítávají pouze oficiální závody 
pořádané OS, zemskými sdruženími a schválenými kluby. Pro účastníky je podmínkou členství 
v ČMS CHPH a chovatelské zařízení na území České republiky. 

2.1. Do celostátních a zemských výkonnostních soutěží se chovateli započítávají pouze výkony 
holubů dosažené pod jeho jménem či názvem holubníku. V nadoblastních soutěžích družstev, 
smí chovatel soutěžit pouze na základě výsledků z vlastní OS. U víceletých soutěží se výkony 
předchozích let započítávají jménu či názvu holubníku pod nímž holub bodoval v poslední 
sezóně.  

2.2. Oficiální závody hlavní sezóny končí 30. září a lze je, za předpokladu splnění ostatních 
podmínek, započítávat pro soutěže jednotlivců v níže uvedených třídách. Oficiální závody 
sezóny holoubat končí 30. září a lze je započítávat do výkonnostních soutěží na celostátní a 
zemské úrovni. Třídy jsou: 
a) otevřená - závod holubů bez rozdílu stáří a pohlaví, bez holoubat 
b) holubice - odvozené vyhodnocení závodu pro holubice bez rozdílu stáří 
c) roční - odvozené vyhodnocení závodu pro roční holuby bez rozdílu pohlaví 
d) holoubata - závod holoubat bez rozdílu pohlaví 

2.3. Ve výkonnostních soutěžích na celostátní a zemské úrovni se vyhodnocuje 20 % holubů 
nasazených v oficiálním závodě. 

2.4. Holubi pro mistrovské družstvo chovatele začínají vždy prvním řádkem první stránky 
zasazovacího listu. Chovatel může mít jen jedno soutěžní družstvo. Pořadatel závodu smí na 
jeden závod stanovit maximálně 30 mistrů, na jeden víkend (so, ne) 40.  

2.5. Délkový rozsah závodu podle typu soutěže stanovuje: 
a) skutečná vzdálenost na holubník 
b) střední vzdálenost závodu v rámci OS (vážený aritmetický průměr = součet vzdáleností 

všech účastníků závodu dělený jejich počtem) 

2.6. Pro vyhodnocování celostátních a zemských výkonnostních soutěží lze použít pouze 
následující kritéria: 
a) koeficient FCI 

                umístění holuba x 1000                    20% zasazených holubů + 1 - umístění 
         Kf=────────────────          Kef  ────────────────────────── x 100 
               počet zasazených holubů                                 20% zasazených holubů 
 

b) koeficient ESO 
počet zasazených holubů + 1 - umístění 

Ke=──────────────────────────── x 100 
počet zasazených holubů 

 
Všechny koeficienty se počítají na tři desetinná místa a zaokrouhlují na dvě. Vzestupně 
resp. sestupně seřazené součty koeficientů započítávaných závodů mohou určovat buď 
přímo pořadí soutěže, nebo rozhodovat u shodného umístění v soutěžích 
vyhodnocovaných podle zcela jiných měřítek. 

c) přímé přiřazování bodů k umístění holuba ve dvouprocentním odstupňování s ohledem na 
střední vzdálenost závodu, například: 

do 400 km  do 600 km  do 800 km nad 800 km 
40/2   60/3   80/4  100/5 

d) prostý součet vzdáleností na holubník u započítávaných závodů 

2.7. Závodní plán OS s vyznačením všech termínů, vzdáleností a soutěží musí být zaslán do 31.3. 
na adresu Prezidia ČMS a výcvikářů ČS CHPH a MSS CHPH. 
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3. Vyřazení ze soutěží 

Z výsledků celostátních a zemských výkonnostních soutěží se pro ztrátu důvěry ve výkony jimi 
dosažené vyřazují: 

3.1. všichni holubi 
a) chovatele, jemuž bylo prokázáno porušení ZŘ s následným postihem podle § 21 ZŘ odst. 1c 

až 1f 
b) chovatelů OS CHPH, které nerespektovalo v sezóně metodické pokyny o kontrolní činnosti, 

uplatňování ZŘ, vydané zemským sdružením CHPH, provádí nedůsledně disciplinární řízení 
dle § 20 ZŘ, nebo přestupky proti regulérnosti omlouvá a zatajuje. 

3.2. Zjistí-li se skutečnosti uvedené pod bodem 3.1 teprve po oficiálním vyhodnocení je změna 
výsledků oznámena dodatečně a sankce se přenášejí do následujícího roku. 

3.3. Použije-li OS nesprávný výpočetní postup či zašle chybné údaje číselných hodnot pro 
seřazování výkonnostních soutěží, nejsou její holubi nebo chovatelé do soutěže zařazeni. 
Zjistí-li se tato skutečnost dodatečně, zveřejní pořadatel soutěže opravu v IZ a vysloví OS 
napomenutí. Za zasílání dokladů pro výpočet výkonnostních soutěží jsou odpovědná pouze 
jednotlivá OS CHPH. Případnou reklamaci výsledků výkonnostních soutěží může chovatel 
uplatnit prostřednictví OS do 14 dnů po jejich vydání na webové stránce Svazu. Na pozdější 
reklamace nebude brán ohled a OS bude vysloveno napomenutí. 

3.4. Nedodrží-li OS termín zaslání závodního plánu do 31.3. s vyznačením soutěží a termín 
dokladování výkonů do 10.10. výcvikářům zemských sdružení, nebudou holubi nebo chovatelé 
OS do soutěží zařazeni. 

3.5. Právo konečného rozhodnutí má na úrovni celostátních soutěží Prezidium ČMS CHPH a na 
úrovni zemské řídící výbor ČS CHPH nebo MSS CHPH. 

 

4. Přehled oficiálních výkonnostních soutěží 

4.1. Soutěže celostátní 
4.1.1. Olympijské kategorie 

a) Dvouletá soutěž holubů jednotlivců bez rozdílu pohlaví. 
b) Výsledky ze třídy otevřené, holubic, ročních a holoubat.  

Kategorie Km 
počet 

závodů 
nasazených 

holubů 
účastníků 
závodu 

celkem 
km 

procenta 

A 100-400 10 250 20 1500 1:5 

B 300-600 8 250 20 2800 1:5 

C nad 500 6 150 20 3300 1:5 

D 100-400 
300-600 
nad 500 

3 – 5 
2 – 6 
1 – 3 
11 

250 
250 
150 

20 
20 
20 

3500 1:5 

E nad 700 4 250 50  1:5 

Jednoletá soutěž 

F nad 100 3 250 20 viz. bod 4.1.7 

G nad 100 5 250 20 viz. bod 4.1.6 

H nad 300 6 250 20 viz. bod 4.1.5 

Výpočet koeficientu: 
 
A + B               (20% nasazených holubů – umístění + 1) x 100 
                                           20% nasazených holubů 
 
C + D                          umístění    x   1000 
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                          počet nasazených holubů (max. 5000) 
 
E                                  umístění    x   1000 
                          počet nasazených holubů (bez limitu) 
F + G + H koeficient jako kategorie C + D 
Výsledný koeficient bude zaokrouhlen na dvě desetinná místa. 
 

4.1.2. Celostátní mistrovství 

Kategorie 
střední 

vzdálenost 
možnost 
závodů 

mistrovské 
družstvo 

účastníků 
závodu 

součet 
koeficientů 

procenta 

KT 100-400 5/4 10/7 50/150 Ke 1:5 
ST 300-600 4/3 10/7 50/150 Ke 1:5 

DT nad 600 3/2 5/4 50/150 Ke 1:5 
Generální KT 

ST 
DT 

2 
2 
2 

10/7 
10/7 
5/4 

50/150 Ke 
Ke 

Ke x 1,75 

1:5 

 
- Jednoroční soutěž chovatelů 
- Výsledky ze třídy otevřené v konkurenci nejméně 50 chovatelů účastníků závodu. 
- Započítávají se předepsané počty závodů uvedených v plánu OS pro KT, ST a DT, nejhorší 

výsledek se škrtá. 
- vítězí chovatel s nejvyšším součtem koeficientů Ke ze započtených závodů. V Generálním 

mistrovství je součet Ke ze závodů dlouhých tratí násoben koeficientem 1,75 

4.1.3. Mistrovství ročních holubů (MRH) 
a) Jednoroční soutěž chovatelů.  
b) Minimální účast chovatelů a počty nasazených holubů dle § 17, odst. 1 ZŘ 
c) Výsledky z třídy otevřené. 
d) Započítává se součet koeficientů 5-ti nejlepších ročních holubů dle propozic  ESO roční 

holub. 
e) Vzdálenosti na holubník chovatele do 600 km 
f) způsob vyhodnocení: 

- vítězí chovatel s nejvyšším součtem koeficientů Ke. 

4.1.4. Mistrovství holoubat (MH) 

a) Jednoroční soutěž chovatelů.  
b) Minimální účast chovatelů a počty nasazených holubů dle § 17, odst. 1 ZŘ 
c) výsledky z třídy holoubat v konkurenci nejméně 40 chovatelů účastníků závodu. 
d) Z 5 předem označených závodů v plánu OS je započítáno 3 dle nejlepšího umístění 
e) Mistrovská série 10/5 
f) Vítězí chovatel s nejvyšším součtem koef. Ke 

4.1.5. Eso holub (olymp. kategorie H) 
a) Jednoroční soutěž holubů bez rozdílu pohlaví 
b) Minimální účast 20 chovatelů a 250 nasazených holubů 
c) Započítává se 6 závodů se vzdáleností nad 300 km. 
d) Vítězí holub s nejnižším součtem koeficientů Kf 

4.1.6. ESO ročních holubů (olymp. kategorie G) 
a) Jednoroční soutěž holubů bez rozdílu pohlaví 
b) Minimální účast 20 chovatelů a 250 nasazených holubů 
c) Započítává se 5 nejlepších závodů  
d) Vítězí holub s nejnižším součtem koeficientů koef. Kf ze započtených závodů 

4.1.7. ESO holoubat (olymp. kategorie F) 
a) Jednoroční soutěž holoubat jednotlivců bez rozdílu pohlaví. 
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b) Minimální účast 20 chovatelů a 250 nasazených holubů 
c) Započítávají se 3 nejlepší závody nad 100 km 
d) Vítězí holub s nejnižším součtem koeficientů Kf ze započtených závodů 

4.1.8. Super ESO (SE) 
a) Jednoroční soutěž holubů bez rozdílu pohlaví. 
b) Minimální účast chovatelů a počty nasazených holubů dle § 17, odst. 1 ZŘ 
c) 10 nejlepších závodů se součtem vzdáleností minimálně 3000 km. 
d) Vítězí holub s nejnižším koef. Kf z 10ti započtených závodů 

4.1.9. ESO holubic 
b) Jednoroční soutěž holubic bez rozdílu stáří 
c) Minimální účast chovatelů a počty nasazených holubů dle § 17, odst. 1 ZŘ 
e) Započítává se 6 závodů se vzdáleností nad 100 km. 
f) Vítězí holubice s nejnižším součtem koeficientů Kf 

4.1.10. Soutěž mladých chovatelů 
a) samostatně závodící chovatel, který dosáhl v dané sezóně věk 7 - 18 let  
b) soutěž holoubat 
c) výsledky ze třídy holoubat v konkurenci nejméně 40 chovatelů účastníků závodu. 
d) bodují 3 nejlepší holoubata ve třech vybraných závodech 
e) vítězí chovatel s nejvyšším součtem Ke - maximální počet 900 Ke, při rovnosti koeficientů 

rozhoduje vyšší součet km. 
 
 
 
Schváleno Celostátní konferencí 14.1.2010 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 

Nabídka pro ZO CHPH  
 

-Gumovací strojky samovystřelovací, patent Belgie, upevnění na 
hranu stolu, spolehlivé 
 
-Olověné plomby Ø 8 k uzavírání konstatovacích hodin, jsou 
nejvhodnější a velmi bezpečné  

 

Telefon: 733 384 465 
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MISTŘI a GENERÁLNÍ MISTŘI OS PLZEŇ 2009 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Bratři Josef a Jan Herzigové patří k nejúspěšnějším chovatelům poštovních holubů na západě 
Čech. S chovem holubů začal jejich otec Josef Herzig a starší syn také Josef se připojil ještě 
v dětském věku. Už tehdy dosáhli s poštovními holuby velice dobrých výsledků. Patřili mezi přední 
chovatele Plzeňska. Mimořádný byl holub č. 66-025-1094, který získal druhou cenu na spartakiádě 
v Erfurtu a na Mezinárodní olympiádě v Düsseldorfu obdržel stříbrnou medaili s výkonem, kdy 
nalétal 11.500 km za 2 roky. Za svůj život nalétal téměř 19.000 km. 
V současné době holubaří spolu bratři Josef a Jan a každé školní prázdniny jim úspěšně pomáhá 
Josefův nuk Dominik, ze kterého má děda velkou radost, že kráčí v jeho stopách. Chovatelský 
areál tvoří nově postavený holubník se čtyřmi odděleními. Dvě oddělení tvoří budníky pro vdovce 
po 9 kusech, další oddělení pro 18 vdov a chovná část rovněž 9 budníků.s voliérou. Ve starém 
holubníku jsou výletky a „ročáci H“, kteří závodí ze sedaček a mimo dlouhých závodů musí proletět 
celý závodní program.    
Chov holubů se stal prioritou a projevuje se to i na výsledcích. Současný úspěšný chov je založený 
na holubech Vandenabeele, Verstraete od Drevenaka z Offenbachu a Aarden od K + M  Jökela – 
několikanásobného mistra Německa. Dále  posílili o holuby z chovné stanice Sarona. Po rodičích 
1. ESO Německa 1993 na holubici 1. ESO Německa 1994. Z německé chovné stanice Sarony se 
velmi osvědčil odchov po holubovi „Boris“ pocházejícího od Petera Klutha linie Hartogs + Marc 
Rossen. Jako roční  získal 11 cen, z toho 3 x 1. cenu (2 x přes 600 km). Základem chovu se tedy 
stal holub DV „363“ Vandenabeele od Jana Dreveňáka s holubicí DV „713“ Vandenabeele (vnučka 
Wittenbuicka) od p. Gomoláka. Tento pár dal tři holubice  1114/02, 1130/02 a 660/03 a z těchto 
holubic byla celá řada es, super-es  a vítězů závodů. Jediný syn „1129/02 „MIG“ závodil a po 
úspěšné závodní sezóně 2006 skončil ve voliéře jako chovný číslo č.1. 
Úspěchy v roce  2006  holuba č. 1129 /02 „MIG“ 
1. ESO-Maratón Čechy-  pásma západ + východ 
1. cena Oostende – Národního zemského závodu Čech 
2. ESO OS Plzeň, 2. Super-eso OS Plzeň, 1. výkon OS Plzeň 
S bratrem 1165/02  vyhráli ze čtyř dlouhých závodů OS tři 1. ceny. V pásmu Maratón Čechy 
západ ze čtyř závodů vyhráli 2x 1. cenu. Velkou měrou se podíleli na tom, že vyhráli „Mistra 
dlouhých tratí Čech 2006“. 
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Holubi Vandenabeele oplývají velkou vitalitou a jsou špičkoví již na závodech holoubat. Jako roční 
letěli velmi úspěšně celý program, kromě dlouhých závodů. Výraznou chovnou posilou je DV 
842/05 syn DV „244“ Dietra Wöhra. Je to základní chovný holub. Dietr Wöhr koupil u 
Vandenabbele 10 vajec, z kterých pochází „244“ TOP 1. Matka „842“ je nejlepší závodnice roku 
2005 a zároveň je vnučkou „244“ original Gaby Vandenabeele. Synové „777“ a „766“ byli u Wöhra 
nejlepší závodníci r. 2005 ESA – RV. Již řadu let byli chovnými holuby. Je to základ celé linie 
Wöhrova chovu. „842 /05“ ve spojení na HE „1114“/02, se sestrou MIGA dávají vynikající 
závodníky - viz foto „202/08“  a „203/08“. Druhá polosestra „660/03“ Vandenabeele je chovná HE  
č1., která dala celou řadu špičkových závodníků.(1. ESA OS – 307/05, 803/04, 324/05, nejlepší 
závodnice r. 2009 – viz foto). Třetí sestra MIGA sourozenec z hnízda,  „1130/02“ má dcery „652“ a 
„654“ byly 1. a 2. v OS. V letošním roce dcera „1091/07“ byla 3. ESO He Čech. Další dcera 
„904/06“ patří vůbec k nejlepším závodníkům r. 2009 – viz foto. Dále se výborně osvědčili holubi 
Aarden linie „131“, od mistra Německa K+M Jöckela, kteří zvládají střední, dlouhé ale letos i 
výborně „dlouhé 1000 km přes noc tratě“. Létají dobře nejen u nás, ale i u našich přátel a kolegů 
v celé republice a Slovensku.  Další úspěšná linie jsou holubi Verstraete, kteří u nás pocházejí od 
Honzy Dreveňáka. 
Každým rokem holubi bratří Herzigových obsazují přední pozice ve všech sportovních kategoriích 
v rámci OS Plzeň. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Úspěchy v roce 2009 :  
1. Mistr OS Plzeň    1. Mistr „Generální „ OS Plzeň 
1. Mistr „Profi“, OS Plzeň   1. Mistr „Holubice“ OS ,Plzeň 
1. Mistr „Roční“, OS Plzeň   1. Mistr „Středních tratí“OS  Plzeň 
 
Olympijské kategorie: 
A OS Plzeň:1,3,4,5,6,8,9,10,14,15  B OS Plzeň : 1.2,5,6,9 
D OS Plzeň: 1,3,5,8,10,12,17,21,25  G OS Plzeň : 1,2,4,5,6,7,10,15,16 
H OS Plzeň: 1    ESO-HE OS Plzeň : 1,2,3,4,6,8,22,24,27,30 
ESO- ročák: 1,2,4,5,6,7,13,16,21  Supereso  OS :1,2,6 
 
Dlouhé závody „přes noc“ Čechy :  8. místo v Mistrovství 
3. místo kateg. „ESO“ Čechy  he 340/05 mšp:   
Le Mans …980,85 km  4. Čechy  Le Haver… 993,72 km  6. Čechy 
 
Jedním z nadějných holubů vůbec je zcela jistě holub B-08-3106251 Jedná se o holoubka  z 
holubů Gaby Vandenabeele od Marc van Daeele. Jedná se o vnuka Bliksem, který je v 
současnosti u Gaby Vandenabeele chovný holub číslo 1.  



- 12 - 

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
He 07-083-1091, 2. Eso OS (3. místo Čechy),                 He 08-083-202, 1. Eso ročních OS 
5. kateg. A                                                                         4. Eso HE, 1. kateg. G, 3. kateg. A 
 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
He 05-083-324, 1. Supereso OS Plzeň,                     He 06-083-904, 1. kateg. H, 2. kateg. B, 
1. oly. kateg.A,B, D 5. místo Čechy, 9.Eso Čech        3. kateg. D 
 
Systém chovu a závodů 
Jako všichni chovatelé začínali klasickou přírodou a v r. 1994, kdy Pepa odešel do důchodu a 
rehabilitoval po operaci srdce se začali naplno věnovat vdovství. Praktikují „totální vdovství“ tedy 
závodí se samci i s holubicemi. Zapařují 7. 3. a praktikují všeobecné suché vdovství. Po nasednutí 
na vejce, nechají  holuby sedět 14 dní a mezitím přeléčují. Po 14 dnech vejce odstraní a samce 
oddělí od samic. Do páru dávají podruhé tak, aby plynule holubům navázali na začátek závodní 
sezóny. Stav holubů je přiměřený k počtu závodů. Závodí s 30 vdovci a 30 vdovami. Zpočátku 
sezóny samcům holubice před nasazení holubice neukazují vůbec, ke konci závodů ano. Na 
dlouhé a superdlouhé tratě zásadně vdovcům, ale  hlavně vdovám partnera před nasazením nikdy 
neukazují. 
Velkou radost jim dělají holubice, které mají v silné konkurenci v OS Plzeň špičkové výsledky. 
Tvrdí, že jsou daleko pracovitější než samci, méně náročné a spolehlivé. Dovedou zaletět výborně 
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jak krátké, tak dlouhé tratě. Zajímavostí je, že až na sportovní kategorii „C“ vyhrály holubice 
všechny kategorie OS Plzeň.  
Závodit totálním vdovstvím znamená mít více oddělení pro obě pohlaví. Holoubci sedí v jednom 
holubníku s budníky a jejich holubice ve vedlejším oddělení na sedačkách. Praktikují rotační 
systém. Holubice trénují jako první. Holubi se přesunou do oddělení holubic. Po hodině jsou 
holubice vpuštěny do holubníku s budníky, ve kterých seděly na vajíčkách. Zásadně krmí do 
krmítek v budníku. Pak vypustí holuby k proletu. Holubičky celou hodinu stráví na holubníku 
s budníky. Cely nesmí být otevřené, jinak by vdovy nežraly. Pak se přeženou do svého oddělení a 
vpustí se do něho samci a nakrmí se. Trénink závodních holubů je následný: V sobotu přílet ze 
závodu, vdovy zůstanou s vdovci společně 2 - 4 hodiny. V neděli je pouští jen vykoupat. V pondělí 
začínají holubice i holubi s tréninkem kolem holubníku. Létají opět rotačním systémem ráno i večer 
40 minut. Nikdy holuby nenutí ani neomezují, létají na základě dobrovolnosti. Dříve používali 
prapor, ale někteří starší vdovci po 15 minutách sedli na vedlejší střechy a učili tomuto neduhu i 
ostatní holuby. Holubice sedí ve svém oddělení na sedačkách, vdovce nevidí, ale slyší. Holubi a 
holubice vyváží třikrát týdně po proletu okolo holubníku. Dvakrát jen na 15 km a den před 
nasazením na závod 60 km. Nejdříve vypustí holubice, po nich samce. Po příletu mají vždy 
otevřené budníky, kde jsou spolu volně 10 minut. Holubice ani holub nesmí na sebe zapomenout. 
Tím je podporovaná jejich vzájemná náklonnost k sobě. Rychle porozumí, co se od nich  vyžaduje. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
He 07-083-998 mp, 1. ESO OS Plzeň                       H 08-083-206 m 2. ESO ročních OS Plzeň 
(2. místo Čechy), 4. kateg. A 
 
V den nasazení na závod vpustí do budníku samce na 15 minut, pak jdou do koše. Po nich jdou do 
cel s miskou vdovy na 20 minut. Pak jsou nasazeny. Tímto způsobem vdovy zaletěly všechny 
závody špičkově, aniž za celou sezónu snesly vejce. Motivace vdovců a vdov potřebuje poměrně 
hodně času, sledovat holuby, jak reagují přes den. Každý reaguje jinak. Některý je klidný, jiný 
divoký, někdy stačí žárlivost, boj o druhý budník, o prostor. U holubic, aby se nehoukaly a nešly 
spolu do páru (lesbická láska). Jak by se začala nějaká zahoukávat, musí okamžitě pryč. Každá 
holubice se na vdovský systém úplně nehodí. Výborný trik je třeba dát misku s třemi až čtyřmi vejci 
na zem do kouta v oddělení vdov. Někdy zasednou i čtyři holubice, jedna sedí a tři ji hlídají. Jsou-li 
to dobré závodnice, máte tři týdny od nich zajištěny špičkové výkony. 
Výsledky s holoubaty jsou též raritou. Pro závody mladých mají pouze třicet až třicetpět holoubat. 
Trénují je od 10 km do 60 km (Přimda). Pak jdou do kamionu a absolvují celý závodní plán bez 
výjimky, že to s nimi umí, potvrzují výsledky. V roce 2005, 2006, 2007 a 2008 se stali bratři 
Herzigové mistři OS Plzeň. V roce 2005 měli dokonce v první dvanáctce Čech kategorie „ESO“  6 
holubů a každým rokem měli vždy přední umístění v Čechách kategorie „ESO“. V roce 2009 
museli odstoupit po druhém závodě kvůli holouběcí nemoci, která se na holubníku objevila vůbec 
poprvé. 
 

Krmení a léčení 
Používání směsí je v dnešní době samozřejmostí, Herzigové používají směs od firmy „Mariman“, 
do které přidávají různá semena a upravují směs dle obtížnosti závodu. Preparáty používají od 
Hanse Hirna dodávané Josefem Kondrysem.  
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Krmný plán pro závody do 300 km závod 

Pondělí Úterý Středa Čtvrtek Pátek Sobota Neděle 

   krmivo    

50% vdov.sm. 50% vdov.sm. 100% vdov.sm. 100% vdov.sm. 100% vdov.sm. 100% vdov.sm. 50% vdov.sm. 

50% dieta 50% dieta         50% dieta 

10 g ráno 10 g ráno 10 g ráno 15 g ráno 20 g ráno naplno ráno 20 g 

10 g večer 15 g večer 15 g večer 20 g večer naplno večer     

   voda    

propolis mix mix mix čistá voda čistá voda propolis 

heřmánek           heřmánek 

   vitamíny    

minerálie minerálie/car     pivní kvasnice     

pivní kvasnice pivní kvasnice     colvit car     

       

Krmný plán pro závody od 300 do 500 km závod 

Pondělí Úterý Středa Čtvrtek Pátek Sobota Neděle 

   krmivo    

75% vdov.sm. 100% vdov.sm. 100% vdov.sm. 100% vdov.sm. 100% vdov.sm. 80% vdov.sm. 50% vdov.sm. 

25% dieta         20% loup.slun. 50% dieta 

10 g ráno 10 g ráno 15 g ráno 20 g ráno 20 g ráno     

10 g večer 15 g večer 15 g večer 20 g večer 20 g večer naplno   

        

z toho 10% 
loupané 
slunečnice     

   voda    

propolis mix mix mix čistá voda čistá voda propolis 

heřmánek 1 lžíce/litr         heřmánek 

   vitamíny    

minerálie minerálie/car   pivní kvasnice pivní kvasnice   pivní kvasnice 

      colvit car colvit car     

       

Krmný plán pro závody nad 500 km závod 

Pondělí Úterý Středa Čtvrtek Pátek Sobota Neděle 

   krmivo    

100% vdov.sm. 100% vdov.sm. 100% vdov.sm. 100% vdov.sm. 60% vdov.sm.   50% vdov.sm. 

        40% loup.slun.   50% dieta 

10 g ráno 15 g ráno 20 g ráno 20 g ráno naplno     

15 g večer 15 g večer 20 g večer 30 g večer       

    

z toho 20% 
loupané 
slunečnice 

z toho 30% 
loupané 
slunečnice       

   voda    

propolis mix mix mix čistá voda   propolis 

heřmánek 1 lžíce/litr         heřmánek 

   vitamíny    

pivní kvasnice minerálie/car minerálie/car pivní kvasnice pivní kvasnice   pivní kvasnice 

colvit car     colvit car colvit car     
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Důležitou součástí vedoucí k úspěchu je metoda krmení. Tohle mnozí z nás neberou příliš vážně a 
pak jsou roztrpčeni z výsledků. V závodních koších  vidíme, jak holubi vyvrhují obsah volete. Proto 
zde předkládají tabulku krmného plánu p. Dreveňáka z Offenbachu, kterou praktikují Herzigové i 
kamarád Jan Baláž z Karlových Varů. Krmení považují za 50% předpokladu úspěchu.  
Léčebné postupy nejsou nijak mimořádné. Začínají na zimu přeléčením trichomoniády 
Ronidazolem, za kterým následuje hned odčervení  Helmigalem. Dále očkují proti pseudomoru 
Pharmavackem. Proti salmonele je osvědčené předléčení 5 dní Enrobiofloxem, pak pět dní neléčit, 
potom nasadit  živou vakcínu Salgen a opět po pěti dnech volna začít léčit pět dní Enrobiofloxem. 
Jinak další léčení a prevence nevybočuje z normálu. V sezoně přeléčují trichomoniádu, kokcidiozu 
a dýchací cesty. To vše v pravidelném opakujícím se cyklu. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Holub 02–083-1129 „MIG“, 1. ESO-Maratón Čechy - pásma západ + východ 
1. cena Oostende – NZ Čech, 2. ESO OS, 2. Super-eso OS, 1. výkon OS Plzeň 

 
 
 
 
 
 

Josef Kondrys 
Plzeň - Koterov 
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Co je to reprezentace? 
 
Na pohled banální otázka. S polemikou na téma význam reprezentace státu, svazu, nebo jen uliční 
ligy se setkáváme často. Stačí nějaký ten prohraný zápas ve fotbale, nebo pohled na rozjařené 
tváře poražených „reprezentantů“ po hodnocení zápasu v hotelu. V našem holubářském sportu se 
situace nikdy takto nevyhrotila, dosud vždy byla reprezentace svazu, nebo chcete-li České 
republiky na mezinárodních akcích pro chovatele poctou, na kterou byli náležitě hrdí.  
Letošní celostátní výstava byla možná určitým zlomem, který mi měl naznačit, že jsem zaostalý 
idealista, který nepochopil dobu, nebo naopak někteří naši špičkoví chovatelé nepochopili význam 
slova reprezentovat. 
 
Jinak si nedovedu vysvětlit situaci před Středoevropskou výstavu v polském Sosnowieci, která se 
konala koncem ledna. Několik chovatelů předvedlo svou nechuť vystavit holuba na této výstavě 
různým handrkováním o špatném zdravotním stavu holuba, o své zahraniční cestě, o velkých 
přepravních vzdálenostech apod. Nejlépe vším dohromady. Už jsem myslel, že budu objíždět tyto 
holubníky a čelit zaryglovaným dveřím a zlým psům za nimi. Po dlouhých tahanicích se nakonec 
se vše urovnalo, do Polska odešly podklady pro katalog a vypsané výstavní karty všech 34 holubů 
v kolekci.  
Všemu zlému ale konec nebyl. Ti chovatelé o kterých jsem zatím mluvil měli, při všech výhradách 
které k nim mám, jednu důležitou schopnost. Byli ochotni o svém problému a nenadšení 
z reprezentace mluvit, mluvit s osobou odpovědnou za sestavení a přepravu kolekce, tj. se mnou. 
To nejlepší mě čekalo v neděli 24.1. tři dny před odjezdem, majitel vítězného holuba 
v olympijské kategorii E prý holuba na výstavu nedá. Tato informace se ke mně dostala 
systémem „jedna paní povídala“ tak jsem si říkal, že to je snad nějaká hloupost, že by mi to snad 
pan Krutil řekl. Telefonát s ním však pro mě byla studená sprcha. Holuba na výstavu nedá a basta. 
Že nikomu nic neřekl, když byla kolekce sporťáků pro Polsko zveřejněna na webu svazu, nebo 
když se holub vyhříval na CV v čele sálu spolu s ostatními reprezentanty? To se sice zdá důležité 
a určitě by to řešení situace usnadnilo, ale za mnohem horší považuji jeho lhostejnost k ostudě 
Českomoravského svazu na mezinárodní scéně, které by byl příčinou. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Ten, který za nic nemůže, H 04-0205-1072, vítěz olymp. kategorie E v ČR 
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Nehodlám zde popisovat problémy, které mi tímto jednáním pan Krutil způsobil, to si každý soudný 
dokáže představit. Náhradník, nové karty, nové doklady, omluvné dopisy pořadatelům atd. Tady 
bych chtěl naopak poděkovat Ing. Bauerovi, který ač nemocný, s horečkou mi pomohl problém 
náhradníka vyřešit. 
 
Není to tak dlouho co jsem psal po olympiádě v Dortmundu o neochotě našich chovatelů převzít si 
ocenění od OS až po olympiádu, o absenci pojmu hrdost na výsledky své a svých holubů. Zdá se, 
že jsme postoupili do další úrovně, už ani nikam jezdit nebudeme……a basta. 
 
 
 
 
P.S.: 
 
Okolnosti při sestavení kolekce na Středoevropskou výstavu projednalo prezídium svazu dne 
23.2.2010 s těmito závěry: 
 
- Protože se pan Karel Krutil bezdůvodně rozhodl odmítnout reprezentovat Českomoravský svaz 

a ČR a závažným způsobem ohrozil kompletnost reprezentační kolekce, bude toto jeho 
rozhodnutí respektováno do konce roku 2015. 

 
- Stejný postup bude uplatněn v každém dalším případě, kdy dojde k odmítnutí účasti 

v reprezentační kolekci ČMS. Konečné posouzení okolností každého případu je v pravomoci 
prezídia svazu. 

 
 
 
Ing. Jaroslav Novotný 
prezident ČMS CHPH 
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II. Středoevropská výstava – Polsko, Sosnowiec 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Po dvou letech zase Středoevropská výstava, poměrně rychle to od Nitry uteklo. Tato druhá 
v moderní historii novodobých „Spartakiád“ měla několik nepopiratelných prvenství. Za prvé se zde 
sešly nejpočetnější reprezentační kolekce. 34 holubů za stát, to je zatím nejvíc, co bylo na nějaké 
mezinárodní akci včetně olympiád. Za druhé se polská výstava může pyšnit rekordem 
v návštěvnosti, 25 tis. návštěvníků hned tak někdo nepřekoná. 

I v jiných oblastech hodnocení však snesla tato výstava nejpřísnější měřítka. Od péče o vystavené 
holuby až po kvalitní servis poskytovaný oficiálním delegátům svazů. Návštěvníkům nabízeli své 
zboží prodejci z Belgie, Německa, Nizozemska, České republiky, Slovenska, Maďarska, 
Rumunska, Itálie, Chorvatska, Srbska, Slovinska a Číny ve 200 prodejních stáncích. Vystaveno 
zde bylo 255 holubů z osmi států, mimo to si zde návštěvníci mohli prohlédnout přibližně 1200 
holubů v kolekcích 60. polské národní výstavy.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Kolekce zúčastněných států 

Samozřejmě i zde se našlo něco, co by bylo možno vytknout a zlepšit. V ubytování delegátů svazů 
byly určitě rezervy, pokoj pro tři, bez okna asi není úplně mezinárodní standard. Výstavní hala byla 
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na tu obrovskou návštěvu přece jen trochu malá a hlavně prostory pro občerstvení a odpočinek. 
Nepodařilo se zcela vyloučit možnost krádeže těchto špičkových holubů. Zabezpečení klecí se 
zdálo naprosto v pořádku, stejné bylo i na olympiádě v Dortmundu, ale chladnokrevná drzost a 
vynalézavost zloděje tentokrát zvítězila. Doplatila na to slovenská kolekce jedním holubem. Polský 
svaz se pak velmi korektně dohodl s majitelem na finanční náhradě. Celkově však lze polským 
pořadatelům udělit absolutorium za zvládnutí této mimořádně náročné akce. Hodnotit takhle pár 
slovy to je poměrně snadné, ale laťka, kterou polští pořadatelé nastavili svým následovníkům je 
hodně vysoko. Štafetový kolík pro rok 2012 převzalo Maďarsko a nám nezbývá, než se připravovat 
na rok 2014. Ten pak prověří, zda dokážeme podobnou akci zvládnout také. 

K výsledkům této výstavy se dá popsat hodně stran, ale v krátkosti se dá říct, že jsme se rozhodně 
neztratili. Ve sportovních kategoriích sice byli zcela suverénní Poláci, ale naši chovatelé zcela 
ovládli kategorii A, vyhráli kategorii G a ve všech ostatních byli rovnocennými soupeři těm 
nejlepším. Horší už je to v kategorii Standard. Tam se náš výběr pohyboval mezi lepším průměrem 
a podprůměrem. Není ale na mě, abych hodnotil příčiny, jistě mnohé vyplývá z celkového poklesu 
zájmu o chov standardních holubů u nás a ze stále obtížnějších podmínek pro ty, co u něj věrně 
setrvávají. Doufám jen, že naši posuzovatelé a jejich komise toto zhodnocení provedou a 
nadechnou se k nějakým opatřením, která by mohla pomoci našemu Standardu v cestě zpět do 
evropské špičky. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Prezident FCI José M. Tereso na kongresu Středoevropské federace 
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Pořadí v kategoriích jednotlivců 
Uvedeno zkrácené pořadí na 1. až 3. místě plus naši reprezentanti. V kategoriích Sport soutěžilo 
průměrně většinou 24 holubů, v kategoriích Standard 40 holubů. 
 

Standard H   Standard HE  

1.  I.Takácz Maďarsko  1.  L. Pripko Slovensko 

2. M. Gambattista Itálie  2. V. Šadlák Slovensko 

3.  T. Skiba Polsko  3.  P. Nadász Maďarsko 

15.  J. Kadlček ČR  11. O. Sýkora ČR 

20. K. Klemens ČR  13. J. Sikora ČR 

23. V. Dvořák ČR  17. V. Batoušek ČR 

27. J. Kovařík ČR  20. M. Bayer ČR 

28. J. Šik ČR  25. P. Motyčák ČR 

Olymp. A   Olymp. B  

1.  Hniličkovi M. + D. ČR  1.  M. Wožniczka Polsko 

2. L. Škovran ČR  2. J. Olwert Polsko 

3.  P. Rodr ČR  3.  K. Krupa Polsko 

4. Bembenek M. Polsko  5.  M. Skrbek ČR 

5. Lešniak J. a J. Polsko  7. Olympia Mácha ČR 

6. Grabowski J. Polsko  8. Z. Gončar ČR 

Olymp. C   Olymp. D  

1.  Z. Klimek Polsko  1.  K. Paszek Polsko 

2. W. Niezabitowski Polsko  2. A. Chojak Polsko 

3.  E. Cichoň Polsko  3.  Z. Musiol Polsko 

4. L. Škovran ČR  4. F. Slováček ČR 

9. P. Duda ČR  7. Z. Jochman ČR 

12. J. Benda ČR  11. F. Slováček ČR 

Olymp. E   Olymp. F  

1.  L. Wawrzeň Polsko  1.  M. Galdys Polsko 

2. S. Kawski Polsko  2. B. Miňkowski Polsko 

3.  D. Rychta Polsko  3.  L. Strzalek Polsko 

4. Kodl - Frenzl ČR  5. L. Zeman ČR 

6. J. Pajunčík ČR  9. J. Miklas ČR 

7. M. Bauer ČR  12. L. Zeman ČR 

Olymp. G   Olymp. H  

1.  P. Rodr ČR  1.  G. Toth Maďarsko 

2. A. Chojak Polsko  2. R. Milenko Srbsko 

3.  S. Vukcevic Srbsko  3.  O. Rusinek Polsko 

4. Z. Ciesielski Polsko  7. J. Šik ČR 

5. P. Rodr ČR  8. L. Škovran ČR 

14. P. Rodr ČR  9. Z. Písek ČR 
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Převzetí cen za kategorii A, zprava viceprezident FCI I. Bárdos, prezident FCI J.M. Tereso, 
prezident polského svazu J. Kawaler, J. Novotný a P. Rodr 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Smyslem výstav je i setkání přátel. Zleva: belgický chovatel Emiel Denys, bývalý předseda komise 
Standard FCI Théo Backs, sekretář maďarského svazu Attila Pethö, viceprezident FCI István 
Bárdos, tlumočník, prezident FCI José. M. Tereso a prezident slovenského svazu Juraj Kurek 
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Celkové pořadí států 
Tak jako po olympiádě v Dortmundu, tak i po této 
Středoevropské výstavě uspořádalo prezídium pro 
všechny naše reprezentanty v Humpolci 
neformální setkání s pohoštěním a s předáním 
cen. Po nepříliš přesvědčivé premiéře minulý rok 
se toto setkání tentokrát velmi podařilo. Mimo 
členy prezídia se jej zúčastnilo 18 pozvaných 
reprezentantů, jen někteří se omluvili pro nemoc 
nebo vážné rodinné problémy. Na programu byla 
kromě předání cen z výstavy také prezentace 
závodu Sun City Million Dollar v Jihoafrické 

republice, kde tak jasně zazářil Karel Klemens. Ten se však pro úmrtí v rodině z akce omluvil, ale 
zdatně jej zastoupil př. Kodl.  
Chtěl bych touto cestou všem přítomným poděkovat, protože jejich přítomnost, jejich zájem o 
kvalitní holubářskou diskusi a přátelskou besedu o holubech byl základem pro úspěch celé akce. 
Byla to opravdu příjemná tečka za závodní sezónou 2009. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Předání cen v Humpolci, přítomní reprezentanti v kategoriích Sport 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

    body 

1. Polsko 34 

2. Česká republika 9 

3. Maďarsko 7 

4. Slovensko 5 

5. Srbsko 3 

6. Itálie 2 

7. Chorvatsko 0 

7. Rumunsko 0 
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Předání cen v Humpolci, přítomní reprezentanti v kategoriích Standard 
 

Marek Hnilička (vlevo) přebírá cenu za vítězství v kategorii A 
 
 
 
 
 
 
Ing. Jaroslav Novotný 
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Karel Klemens – 1. cena Million dollar 
 
V sobotu 30. ledna odpoledne už bylo na Středoevropské 
výstavě v polském Sosnowieci skoro po všem. Soutěže 
uzavřeny a oceněny, hlavní nápor návštěvníků už byl také 
pryč, tak jsem jen tak bloumal mezi stánky prodejců a klábosil 
se známými.  
„Český holub vyhrál závod Million dollar v Africe“, tahle 
zpráva mě zasáhla jako blesk. Nikdo nevěděl nic určitého, 
hledal jsem nějaký informovaný zdroj. Rychle jsem spěchal 
do hotelu a honem na internet. Bezdrátové připojení bylo 
trochu slušné jen u recepce, tak jsem se tam uvelebil v křesle 
a honem na web „Sun City“. Za chvilku už bylo vše jasné. Karlu Klemensovi se podařil husarský 
kousek. Nečekaný ohlas měla tato zpráva i mezi ostatními účastníky výstavy. Od běžných 
návštěvníků a ž po prezidenty národních svazů, všichni mi chodili blahopřát k výkonu českého 
holuba. Připadal jsem si trochu hloupě s nulovými zásluhami na tomto úspěchu, ale sliboval jsem, 
že vše zodpovědně předám správné osobě. To, že jsem seděl zrovna u recepce nebylo zrovna 
nejšťastnější řešení, načetl jsem si důležité stránky po počítače a honem na pokoj.  
Tam jsme to s kolegy Dr. Zdeňkem Uherkem a Víťou Máchou důkladně probrali ze všech stran a 
shodli jsem se na tom, že vítězství holuba ze Zábřehu u Hlučína, se starým ostravským původem 
(jak správně předpokládal Zdeněk), proti výběru světových es je skvělá zpráva pro nás pro 
všechny. 
Byla to opravdu malá časovaná bomba do poklidného průběhu této dobře zorganizované výstavy. 
 

 
Podle průběhu závodu je jasné, že to nebyla žádná procházka růžovým sadem, vzdálenost 559 
km, protivítr, rychlost prvního kolem 960 m/min a 141 holubů doma první den ze 3155 nasazených. 
Tento výčet hovoří za vše. Za těchto podmínek je  vítězství tvrdě zaslouženou odměnou. 
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Vítězka „Ali“ CZ 09-0221-1035 

 
O Karlu Klemensovi jsem toho věděl poměrně málo, tak jsem byl rád, že přijal moje pozvání k malé 
besedě. 
Pane Klemens, jak jste se nakazil holubářstvím? 
Holuby jsem měl od kluka, ale nikdy jsem s nimi nezávodil. Pořád bylo něco důležitějšího, pak 
vojna, svatba, práce. Až v poslední době, kdy už firma běží jsem s holuby začal pořádně znova. 
V roce 2000 jsem koupil 45 holubů od pana Václava Sklenáře, špičkového chovatele z OS 
Karviná-Ostrava a tím to začalo. Holuby jsem usadil, dalo to fušku, mockrát jsem pro ně jel a pak 
jsem s nimi i lítal. Často však dolítli ze závodu ke Sklenářovi. Ten mi taky jednou řekl „zrob z nich 
vdovce“, to ale nebylo moc šťastné. Po pár dnech se mi všichni vytratili spět k němu.  
Jak dnes vypadá Vaše holubaření? 
Na holubníky jsem přebudoval velkou stodolu, u které byly také voliéry na okrasné ptactvo. Je tam 
teď asi 400 holubů a 12 voliér, ty jsou však vždy jen pro jednu páru. Mám tam i nějaké andulky a 
papoušky, jsou společně s voliérovanými holuby a celkem se snáší. Jen se zlobím když dám 
andulkám vaječinu a holubi jim ji sežerou. Holubů je to opravdu dost a sám bych to nestíhal. Mám 
tam pomocníka na čistění a chystání holubů před závodem. Nasazuji i 150 holubů, a to bych sám 
nezvládl. 
Doplnil jste ještě nějak chov? 
Nejvýznamnější posily jsem si přivezl od Raymunda Hermese, evropské špičky na dlouhých 
tratích. Koupil jsem od něj 8 holubů a v prvním roce z nich nachoval 55 odchovů. Po nácvicích 
z nich zbylo 6, ale to by špičky. Holub 02-0221-168 byl 1. Eso ročních v ČR. Dnes jsou tito holubi 
zastoupeni téměř v každém mém rodokmenu. Holubi od pana Sklenáře to jsou takoví poctiví 
dělníci. Žádné velké špičkové ceny, ale pravidelné umisťování ve středu procent, křížením se 
dostavili i ta místa na bedně. 
 

 



- 26 - 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

„Ali“ a „Spy“ na desce, první dva hrdinové přistáli 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Karel Klemens se synem, dcerou a svým vítězem 
 
Jak cvičíte mladé? 
Holoubat si nechávám asi 160 a než jdou na společné nácviky a závody vyvážím je několikrát ve 
směru závodů. Po sezóně jich zůstane okolo stovky. Roční už musí absolvovat i pětistovky a pár 
vybraných jde i na dlouhé tratě včetně Oostende. 
A závody starých? 
No já se tím jen tak bavím, je to pro mě jen zábava, žádný stres. Samozřejmě, že každý chce 
vyhrávat, ale nenechám sebou cloumat vášně. 
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Tady musím něco doplnit za pana Klemense. V mistrovství OS Opava figuruje od roku 2002, kdy obsadil 4. 
místo. V roce 2003 pak už vyhrál mistrovství OS starých holubů i holoubat. Od té doby se v mistrovství OS 
pohybuje od 2. do 7. místa. V celostátním měřítku se mu hlavně dařilo v kategorii ročních holubů. Od roku 
2004 neskončil v Celostátním mistrovství ročních hůř jako na 7. místě a v roce 2005 jej vyhrál. 

Jak jste se dostal k účasti v závodě Million dolar? 
Napřed jsem se při takové epizodce s dražbou obrazů seznámil s Martinem Kodlem a pak jsme to 
v roce 2006 poprvé zkusili se třemi holoubaty. No a protože se nám tam líbilo skoro všechno, 
příroda, okolí, podmínky závodu, přístup lidí, tak jsme to postupně brali vážněji. Prostě jsme chtěli 
uspět. Je to takové krásná dovolená naplněná napětím za závodu. 
Jak vybíráte holoubata pro tento závod? 
Stáří holoubat při přepravě do Afriky je tak mezi 40 – 50 dny a vybírám z rychlých i vytrvalých 
holubů. Jednak člověk nikdy neví jaké budou podmínky na trati a také se letí i kratší závody o ceny 
nejen to hlavní finále. Na letošní závod jme tam poslali v květnu 2009 celkem 36 kusů, 25 se jich 
dočkalo finále a 12 jich bylo klasifikováno. Tentokrát zabodovala holoubata z vytrvalých, prakticky 
ze stejné rodiny. Otec „Ali“ je 2. Eso ročních v ČR 04-0221-228, který pochází z holuba od 
Jindřicha Svobody 95-028-12 a holubice linie Hermes. Matkou „Ali“ je holubice ze Sklenářů. Tentýž 
holub od Jindry Svobody je i otcem holouběte na 45. místě.  
A jak dál? 
Samozřejmě, že vím, že takové vítězství, v takové konkurenci se skoro nedá zopakovat, ale 
jednoznačně počítám s naší účastí i v příštích letech.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Karel Klemens manželkou převzal česné uznání ČMS CHPH za propagaci poštovního holubářství 
v ČR v zahraničí. 
 
Ing. Jaroslav Novotný 
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Dávný sen 
 
Připadá mi to už hrozně dávno. Někdy před dlouhými šesti lety, mě přepadl nápad, který mě 
nechtěl pustit a dopřát klidný spánek. Zrodil se u četby anglického holubářského časopisu. Článek 
byl ověnčen slavnými jmény, s úctou se v něm mluvilo o úspěších na velkém mezinárodním 
závodě, vítězové byli oceňováni titulem „mistr světa“, penězi se nešetřilo…… Nikde však zmínka o 
České nebo Slovenské republice. Zdálo se mi to nespravedlivé. Vždyť českoslovenští holubi také 
patří do světové špičky. O tom jsem vždy byl a budu přesvědčen. Musíme to světu dokázat! A tak 
se zrodil nápad možná bláznivý, ale tak neodbytný, že jsem odolat nemohl a do příběhu skočil 
rovnýma nohama. „Ty, Jardo, mám takový nápad…..“, můj kamarád a holubářský společník Jarda 
Frenzl je zkušený chovatel, jeden z nejlepších u nás. Shovívavě se na mě usmívá. Obrovská 
zkušenost určitě hovoří proti, ale vítězí velké sportovní srdce. Jdeme na to! A tak to vše začalo.  
Tenkrát, nezkušený, o to více však přesvědčený o jasném a snadném úspěchu, plný optimismu a 
takřka si jistý výhrou, přijíždím z Johannesburgského letiště do hotelového areálu Sun City. Asi 
nikdy nezapomenu, jak rychle se rozplynuly moje ambice a snění o výhrách. Při vstupu do Super 
Ball na večerní uvítací recepci jsem si velice rychle uvědomil, že se tu chystá něco opravdu 
velkého. O tom jsem se přesvědčoval každým dalším okamžikem. V den závodu už jsem se cítil 
hodně malinký. Nikdo nás neznal, nevěděl, kde se nachází Česká republika, naši holubi nikoho 
nezajímali…. Úplní outseidři. Hlavou se mi honilo tisíce palčivých myšlenek. V závodě máme 
pouze tři holuby, Dánové mají 30, Belgičani 300, Němci 1.000……..  Původně jsem chtěl světu 
ukázat, že naši chovatelé na to mají. Nyní jsem však přepadlý strachem. Může to celé  dopadnout 
úplně jinak. Na svazu ani na prezídiu jsem se o tom s nikým neporadil a vyrazil bláhově 
reprezentovat. Co když z té mojí bláznivé myšlenky zůstane jenom ostuda a…… A pak to přišlo. 
Tři holubi, tři ceny! Před námi to ještě nikdo nedokázal. Byli jsme slavní a středem pozornosti. 
Česká vlajka mi připadala největší ze všech. Neztratili jsme se!  
Čas běží. A každý rok píše jiný příběh. I když napínavý, vždy podobný a se šťastným koncem. 
Přidali se k nám další a další a pokaždé někdo z našich vyhrává. Jednou jsou to slovenští a 
podruhé zase čeští chovatelé. Každým rokem někdo z nás poponese české či slovenské 
holubářství o kousek dopředu a blíže světu. I proto jezdím na tento závod často a rád. Občas sním 
o první desítce. Bylo by to úžasné. S Karlem Klemensem jsme u sklenky dobrého jihoafrického 
vína při čekání na přílet často snili, jak bychom to oslavili. „Tož, Martin, být v desítce by nebylo 
špatné, ale co být prvý?“ Typický Karel. Žádný troškař. Ale tentokrát se opravdu zbláznil.  
Letos jsem do Afriky neletěl. Karel tradičně ano. Často jsme si volali. Byl jsem vždy zvědav, co je 
v Sun City nového. Ale kdo zná Karla, zná i jeho vtipy. A pokud je Karel na dovolené a odpočívá, 
vtipkuje neustále. Nic kloudného jsem z něj zkrátka nemohl dostat. Až přišla sobota, památný den. 
Zvoní telefon, Karel. Hlas nezvykle zastřený: „Tož, Martin, mám prvého holuba!“ Blbej vtip. „Karle, 
nemám čas na tvoje kecy. Až přiletí první tři, tak zavolej.“ Pokládám mu telefon. Je to zvláštní, 
takhle ho neznám, skoro šeptal. Neuběhne ani pět minut a telefon opět zvoní. „Martin, kurňa, mám 
prvého holuba. Ali se jmenuje.“ „Nezdržuj a zavolej až to přiletí.“ Opět pokládám telefon. Stejně 
jsem mu moc nerozuměl, ze sluchátka se ozýval hrozný hluk. Hrozný hluk?! Takový řev jsem už 
opravdu párkrát zažil. To když se na velké obrazovce objevilo jméno prvního přilétlého holuba. Že 
by………? Telefon opět vyzvání. Volá moje žena: „Představ si tu úžasnou novinu, Karel to vyhrál!“ 
I jí pokládám telefon. Jsem v šoku. V němém úžasu sleduji táhnoucí mraky nad naší zasněženou 
krajinou a smutně si uvědomuji, že žádné letadlo není tak rychlé, abych ještě dnes dokázal 
s Karlem zažít večerní oslavu na počest vítězů. Rychlí však byli i ostatní Karlovi holubi. První místo 
je ještě podtrženo a umocněno umístěním dalších čtyř jeho borců v bodované třístovce. Milí 
přátelé, to již není náhoda! Toto je kvalita původního československého chovu! Můj dávný sen se 
naplnil! Čutkaj, Březina, Sabo, Hanák, Adamko, Křiva, Florián, Novotný, Sklenář, Kolařík, Štráfelda 
………….a další a další a další. Velké a nezapomenutelné legendy československého 
holubářského sportu. Poctiví a vynikající chovatelé, kteří nedostatek finančních prostředků 
dokázali eliminovat svým vynikajícím chovatelským umem. Slavná minulost, bez které by nebyla 
úspěšná přítomnost. Sláva Karlovi, čest našim holubářským legendám! V úctě Vám děkuji! 
 
PhDr. Martin Kodl  
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Standard a já II. část 
 
Co to je dnes? Předpoklad pro lety? Estetičnost? A co dál? 
 
Poštovní holubi jsou předurčeni k závodění, k návratu domů. Jsou to ptáci, kteří se opakovaně 
vrací domů. Toto nemá v přírodě obdobu. Proto jsou a budou obdivováni, hýčkáni, budou se jimi 
zabývat lidé bez ohledu na věk, na vzdělání, rasu či pohlaví. 
 
Když po různém zapojení do válek a jiných záležitostí vyhráli býka, kola a další věcné ceny, ale 
hlavně peníze, začali chovatelé uvažovat a hledat cesty jak rychleji a lépe tyto získat. Začali 
posuzovat PH a chtěli tímto posouzením najít znaky, které pomohou „vyhrávat.“ A tak nějak 
vlastně od roku 1927 se zkoumalo, vymýšlelo, posuzovalo, měřilo, vážilo, zavrhovalo, hledalo. 
Tehdy byli PH rozděleni na A) cestovní – letáci, B) na krásu a vlastně z té doby pochází první 
„Pokyny pro soudce“. Byl to jakýsi krok k ujednocení.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Holub 61-062-1027 Bohumila Lesy, 2. na olympiádě v Londýně 1965 

 
8.-9.1.1938 byla v Bruselu mezinárodní výstava, někdy nazývaná 1. Olympiádou. FCI jako 
pořadatel olympiád vznikl v roce 1948, tak za 1.olympiádu FCI svět považuje olympiádu v Lille 
1949. To na okraj, abychom se vyznali v číslování olympiád.  
Snad nejlépe tehdejší názor na standard vystihuje vzpomínání na rok 1938 …..“A tak byla naše 
delegace na posuzování překvapena zejména proto, že se holubi brali do ruky a hodnotily se 
jednotlivé partie“. U nás se posuzovali podle našeho standardu z roku 1925 (vypracoval p. K. 
Pospíšil) a to zejména postoj a barva peří. A ještě jedna zajímavost, naši holubi do poslední chvíle 
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polařili. Přestože vynikali výkonem, skončili poslední podle standardu. V roce 1938 to bylo 
vnímáno jako „naše křivda“. 
S olympiádami probíhají i kongresy FCI. Projednává se vše kolem života této organizace, tedy i 
sport a standard. Ale pozor. Sport jako kategorie na olympiádě je až po roce 1957 v již pro nás 
památečním Amsterodamu. A co nám chybělo v roce 1938 u našich holubů? Ušlechtilost a 
rasovost. A v roce 1957 p. H. Landercy vysvětloval našim chovatelům …“Na výstavě nezáleží na 
tom kolik km holub nalétal. Holuba posuzujeme podle toho, čeho je schopen, když prochází 
rukama rozhodčích“. A i Němci p. Uhlíkovi vysvětlovali…mohli jsme být lepší, kdyby se u nás příliš 
neexperimentovalo. Jednou se hledá křídlo, podruhé tělo doutníkového tvaru…. Znovu se 
teoretizovalo, posuzovalo, vyhodnocovalo, vysvětlovalo, dohadovalo. Ale hlavně se chovalo a 
létalo.  
 
A tak jsme vstoupili do „zlaté éry“ našeho standardu. A psalo se – standardem k výkonu. A 
znovu se diskutovalo, navrhovalo, měnilo, upravovalo. A holubi letěli. 
Ale i nervy začaly působit. V Lisabonu 1959 po vyhlášení vítězství našich v kategorii standard i 
výkon a po vyhlášení převahy našich holubic nad zbytkem světa, bylo na domácích účastnících 
banketu vidět, že ztrácejí nervy. Přece jen olympiáda je olympiáda, účast či umístění je velmi 
prestižní záležitost. Myslím si, že i dnes. Francouzi měli zásadní připomínku a již tehdy (1959) M. 
Henrotin v časopise „Bulletin federal“ napsal „…..standard může sloužit již pomalu přežitému 
zájmu malých organizací, aby také ony měly v čem soutěžit…“. No pane co na to říci? 
A nemohu nevzpomenout „ERENU“ v Uherském Hradišti. Byla vyřazená, ale chovatelé ji rozebrali 
a pracovali a pracovali…. A nastoupila „nová doba“ – holubí kamiony i u nás. Ale to je již rok 1961 
– 8. olympiáda v Essenu a vystoupení p. B. Novotného na konferenci FCI na téma usměrnění 
nejednotného způsobu bodování na olympiádách. A naši holubi, standardi? Ti vozili další 
olympijské medaile. 
 
V té době totiž již naplno pracoval česko-moravsko-slezsko-slovenský standardní 
konstruktivismus. To je prosím další z mých pracovních názvů pro mistrovskou úroveň 
standardních chovů u nás a v nás. I já jsem chtěl Chytily, Lesy, Kopálky a standardy od jiných 
výborných chovatelů. 
A co člen FCI, to jejich standard. A znovu rozdíly v bodování, ve velikosti holubů, proto změnit, 
omezit, ujednotit, vypustit, zavést, kritizovat. Ale návštěvníci olympiád stejně tvrdili, že naši jsou 
nejlepší. Jen pro ilustraci - o holubech GB se hovořilo, že jsou pěkní, výborně zapeření, ale bylo by 
vhodné tyto holuby zvětšit. U našich holubů - jsou pěkní, ale zdají se být velcí. A opět volání po 
změnách. Upravit znění standardu, je nepřesné, nepodstatné formulace, zbytečné formulace. 
Jak to jde ukázal p. B. Novotný jako posuzovatel olympiády v Blackpoolu v roce 1977 – navrhl 
použít pomocnou tabulku, posuzovatelé si ji nakreslili a  …..jeli. Pan Novotný po olympiádě napsal 
jak byl překvapen špatnou přípravou holubů na olympiádu. Často jsou jen prostě pořádně 
vykrmeni. Ale příprava je i o něčem jiném. Po této olympiádě i pan Š. Kopálek napsal ….a bez 
chovatelů standard prostě nebude. Co nachováme to máme. Ještě jednou pan Novotný – v 
této době zavedl svůj odborný termín – „velké impozantní zjevy“. 
 
Nechce se mně již znovu psát o změnách. Mám dojem, že každý kongres přinesl příležitost 
zviditelnit se na mezinárodním fóru ambiciózním delegátům, kteří to využívali. Tak soudím. Ale na 
druhé straně – svědčí to o zájmu o standard a o výsledcích na olympiádách. Co vy na to? Ano? 
Ne? 
 
Abych se nějak mohl srovnat s tématem standard, hledal jsem nějaké vodítko pro vyjádření 
názoru. Našel jsem. Líbí se mně: kvalita holubů + kvalita posuzovatelů + úroveň konkurence. 
 
Naše úspěchy na olympiádách bezesporu ovlivnily chovatele natolik, že v chovech standardi byli a 
myslím si, že i dnes jsou. Tu více, tu méně, ale jsou. Dnes jsou chovatelé více zaměřeni na 
koeficienty, kilometry a body, ale na výstavách je kategorie standard stále obsazována. Když holub 
naletí limit a není na umístění v koeficientu anebo v km, jde do a mezi standardy. Zvedl se průměr 
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holubů. Vždy se hledá vítěz. A vždy se najde. Buď to vyjde bodováním, nebo se vítěz určí, vybere 
vzájemným porovnáním. Myslím si, že naši posuzovatelé umí. 
Jak vypadá zahraniční konkurence? Nevím. Ale tuším. Myslím, že to je problém naprosté většiny, 
nejen posuzovatelů. Kdo se dostane na mezinárodní výstavu posuzovat? A kolikrát? 
Nevzpomínám si a nenašel jsem kdy naposledy některý náš posuzovatel bodoval v zahraničí. A 
netuším kdy a co se v zahraničí děje, samozřejmě kromě olympiády. Ale jsem přesvědčen o 
významu ověřování názoru a pohledu na standard v mezinárodním měřítku. Vždyť na Slovensko je 
kousek, do Polska také a to zvládne i ignorant na jazykovou vybavenost. A kolik olympiád proběhlo 
bez našeho posuzovatele? Jedna, dvě? Proč? My chovatelé jsme přepustili dobrovolně světovou 
špičku ve standardu jiným a mám dojem, že i dobrovolně provádíme izolaci našich posuzovatelů. 
To je obrovská chyba! Když tak uvažuji o této možnosti, pominu ekonomickou stránku, asi bych 
šel. Byla by to ojedinělá možnost, která se nemusí opakovat. A jak tam bodovat? Normálně. 
Průměrný holub jako základ a tomu odpovídající body. Jak a koho na tuto možnost připravit? 
Konečné slovo budou mít vždy peníze, takže odpovědní lidé musí rozhodnout. 
 
Když si tak pročítám zápisy z komise posuzovatelů, snažím se vybrat „klíčovou problematiku“. 
Zápis z 13.10.2007 : bod 3/   - nejlepší posuzovatelé se navrhují i na další výstavu 
Zápis z 18.10.2008 : body    - v Nitře docházelo k obrovským rozdílům v bodování 

- správně používáme znění a výklad standardu FCI   
- špičkový standard se na výstavách neobjevuje 
- standardně podprůměrní se již téměř nevyskytují 

Zápis z 17.10.2009 :body      - současný trend standard bez limitu 
- sjednocení posuzování 
- užší výběr posuzovatelů 
- prodávat výsledky práce posuzovatelů 
- obohacení chovatelských činností 
- podceňování a znevažování standardu jako měřítko kvality  
- naprostá absence publikování 
- užší kádr posuzovatelů pro CV 

 
A hned mne napadá – nemají to hoši z vedení jednoduché. Ale výstavy se pořádají, posuzovatelé 
posuzují, někteří více jiní méně, jedenkrát ročně se scházejí. Nepublikují, o to více se to řeší při 
osobních setkáních, byť se o tom nepíše zápis. 
Uvažoval jsem o tom. Jak dostat kvalitní špičku standardních holubů do ruky? Jediné místo a 
v čase souběžně je CV. Zavedl bych semináře pro posuzovatele na CV. 5 boduje a 5 dělá 
zapisovatele. Následující rok 5 „zapisovatelů“ boduje a dalších 5 zapisuje. A po skončení 
posuzování všichni účastníci semináře mají přístup k bodovaným holubům a srovnat špičku na této 
CV a toto opakovat několik let za sebou. Mohla by vzniknout kontinuita mezi CV. A zabodovat si na 
nečisto. Diskutovat. Konkrétně, věcně, bez “monoklů pod očima“. A ještě bych zavedl možnost 
dostat se na posuzování CV. Přednost by dostal posuzovatel, nebo skupina posuzovatelů, kteří 
uspořádají před CV ve své oblasti (bydliště, ZO, OS, region) seminář, výstavku zaměřenou na 
standard (samozřejmě na své náklady). Tito by měli přednost pro bodování CV. Anebo uveřejnit 
v časopise článek na téma standard minimálně na 2 stránky textu v časopise. Myslím si, že je to 
téměř totéž jako určit“užší kádr posuzovatelů “Tedy ELITA“. A ještě bych zavedl povinnost: 
písemnou zprávu o posuzování CV. Napiš a odešli. Mail ovládá téměř každý školák. Takže žádné 
výmluvy, neumíš? Tvůj vnuk či vnučka ti pomůže. Nemáš počítač? Nevadí. V každé veřejné 
knihovně je bezplatný přístup k mailu. Změň neumím na umím. Jednoduché. A ještě ti to samo 
opraví pravopisné chyby. Zadarmo. Nesplníš povinnost? Příští rok nedostaneš pozvání na 
seminář. Nevadí? No tak odstup do zákulisí. Ti kteří budou pozváni na seminář dostanou zaplacen 
vlak. Takže tam bude pozváno tolik posuzovatelů na kolik vyjde rozpočet. Anebo si to zaplať. 
Anebo si sežeň sponzora. Anebo ať tě vyšle tvé OS a zaplatí ti cestu. Velký problém je skutečnost, 
že do Hluku vlak nejede a z Kunovic je to pěšky daleko. A co víc? Nedostanu se tam ani 
autobusem. Pozn. 1) Ale lidí je tam vždy plno. 
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Máš zájem? Můžeš se prosadit. Zapracuj na sobě. A je tolik témat o kterých se nehovoří. Dám 
několik námětů: např. velkorysé posuzování PH, význam dlouhé a pevné prsní kosti, jaký je rozdíl 
mezi rasa – kmen, taktika při posuzování, chyby a omyly při posuzování, rodina a holubi, naši 
olympionici, vítěz olympiády, legendy standardních chovů, atd. 
 
30. olympiáda v roce 2007 byla v Ostende, Belgie a na internetu najdete bodovací lístek z této 
olympiády. Průměr tam je 91,00 bodu. Nemýlíte se, je to tak. Kdo si to chce potvrdit, mrkněte na 
SK stránky, tam to je také. Takže jak to vlastně je? Co platí? A kde to platí? Máme to dobře 
my? Nebalamutíme se navzájem? 
Kamarád ze Slovenska vám dá od srdce standarda, který jako holoubě dostal 93,00 bodu. O něco 
lepší průměr u nás. Když mu to řeknete - 93,00 nic moc, tak se urazí. Právem. A hned máme 
problém. Rozdíly v bodování jsou výsledkem práce rozhodčích? Ještě nezačnou a již se liší o 1,5 
bodu. Teoreticky. 
Snažil jsem se zjistit podle jaké tabulky, které bodovací lístky, budou platit v Sosnowci na 
Středoevropské výstavě 2010. Nezjistil jsem to. Bylo najednou více překvapených. Nevím. A to 
není dobře. Někde je chyba. Napadlo mne – proč svazy nemají zveřejněny bodovací lístky? Mohlo 
by být po problému. 
Anebo to problém není?Je třeba nad tím mávnout rukou? Anebo se mýlím? Tak jak to tedy 
je? 
Když si vezmu splněného krasavce do ruky a prohlédnu hlavu, oči, nánosky a pak roztáhnu plné 
křídlo a druhé, odkryji záda a uvidím souměrná záda, raději širší, s navazující linií kostrče a na 
jedno pero složený ocas, tak si jen povzdechnu. A když cítím to peří a ještě únosně kratší prsní 
kost, tak si vzdechnu podruhé. Přeji i vám dobrý zážitek se standardními holuby. Stojí to za 
námahu. 
 
A budoucnost? 
Kategorie standard bude existovat tak dlouho, dokud chovatelé budou v její existenci věřit. 
Co nachováme to budeme mít. 
 
A nezapomeňte se ptát svých závodníků co na to říkají oni. Moji zavrkají, důležitě pokývají hlavou 
a vypustí pěkně formovaný, zakulacený bobek. 
 
 
 
 
 
Zdraví Mgr. Jiří Albrecht, Krásné Pole 
 
 
 
Pozn. 1) 
Autobusy jezdí do Hluku z Uherského Hradiště ve všední den prakticky po půl hodinách celý den. První 
odjíždí ve 4,35 hod. a poslední ve 23,00 hod., cesta trvá cca 20 minut. I v sobotu se dá najít spoj, který vás 
do Hluku doveze. 
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90 LET SPOLKU WÜRZBURG 
 
Venku silně sněžilo a silničáři měli co dělat, aby stihli uklidit hlavní tahy. I tak jsme v sobotu ráno 9. 
ledna tohoto roku vyjeli, na pozvání, do města Würzburg, kde se konala tradiční výstava holubů se 
společenským večírkem. Slavilo se zde také 125. výročí poštovního holubářství ve Würzburgu a 90 
let od založení holubářského spolku. Pořadatelé vyzvali zástupce okolních států, aby dodali na 
výstavu 3 ks holubů. My jsme s sebou vezli dvě holubice a jednoho holuba. Holubice 
representovaly ČR na Olympiádě v Oostende a v Dortmundu. Holub se zúčastnil závodu 
z Barcelony a obsadil 3. místo v bavorském Maratón klubu. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
Dovolte, abychom se vrátili o pár měsíců zpět. Na jaře loňského roku jsme navštívili mistry 
Würzburské oblasti a špičkové chovatele na dlouhé tratě, pana Haralda Herbacha a jeho rodinu, 
kteří závodí jako Familie Herbach. Zde nás doprovázeli, stejně jako na lednové výstavě, přítel 
Franz Josef Page a pan Radim Chvěja, syn holubáře Osvalda Chvěji z OS Opava. F. J. Page 
organizuje holubářské výstavy a akce, s panem Herbachem např. organizovali lednovou výstavu 
ve Würzburgu. Pro zajímavost zde vystavil po jednom kusu kroužků za 90 let trvání organizace. F. 
J. P. vytvořil na olympiádě v Dortmundu velmi zajímavé muzeum holubářství vč. videoprojekce. 
Sám doma vlastní několik kusů historických holubářských hodin a fotek. Je také aktivní ve psaní 
článků o holubech a holubářství.  
Herbachovi holubaří na jednom z nejhezčích míst, které jsme kdy viděli. Jejich holubníky stojí na 
vrchu historické brány s výhledem na vinice a monumentální Würzburský hrad.  Tato návštěva a 
rozbor holubaření rodiny Herbachů stojí za napsání článku. Na jaře rodinu Herbachů navštívíme a 
článek sepíšeme. V rámci zmíněné návštěvy nás provedl F. J. Page velkým areálem pro chovatele 
drobnochovu a pošťáčkářů, který byl postaven městem Würzburg. Takováto podpora je 
v Německu běžná, neboť nemají zájem na tom aby především mladí lidé skončili pouze u 
počítačů. Součástí areálu je výstavní sál, restaurace a letní terasa a to vše na vysoké úrovni. 
V době naší návštěvy bylo vše obsazeno. U každého vstupu do chovných zařízení byla jména 
chovatelů, kteří je mají na starosti. Chovají zde různé druhy kachen, králíků, slepic a také 
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okrasných holubů a poštovní holuby. Viděli jsme tu druh velkých okrasných holubů, který jsme 
doteď ani neznali. Tento areál také pravidelně navštěvují školáci, což si myslím, že je skvělé. 
Takovou podporu v Čechách bohužel nemáme a chovatelství u nás upadá a je záležitostí vesměs 
starší generace. Je škoda, že v žádném volebním programu v regionálních volbách v ČR se 
podobný zájem neobjevuje, i když lze čerpat na rozvoj těchto aktivit prostředky z fondů Evropské 
unie.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Předání ohodnoceni zleva F.J. Page, H. Herbarch, J. Vacek, J. Vacek ml., O. Chvěja 
 
Vraťme se nyní zpět na výstavu. Bylo vystaveno min. 300 holubů, kteří byli posuzovateli 
osoudcováni. Probíhala tu i dražba holoubat, která končila až v neděli. Lidé se v prostorách sálu 
začali scházet kolem 17. hodiny a večerní program začal ve 20 hodin. Jak je v Německu zvykem, 
byli zde holubáři se svými manželkami a kamarády. Úvodem byli vyhlášeni nejúspěšnější holubáři 
sezóny vč. kategorie nejmladších chovatelů a vítězové výstavy. Program zahájily hudebním 
vystoupením na klavír a flétnu duo La Note, úspěšné umělkyně z Chebu, které jsme požádali aby 
s námi přijely a obohatily společenský večírek. Celý program byl velmi pestrý a zmíněné duo pro 
úspěch hrálo i v průběhu večera. Akce se také zúčastnila zástupkyně starosty (starosta byl mimo 
Würzburg) a další vysoce postavení úředníci města Würzburg. Škoda, že se z nedostavili někteří 
chovatelé z naší země, kteří svou účast přislíbili. Z Čech navštívil výstavu pan Osvald Chvěja, 
který i přes nepřízeň počasí dorazil přímým autobusem z Ostravy. My jsme se celý večer příjemně 
bavili. Za vystavené holuby jsme od pořadatelů dostali zlatou medaili, plaketu a věcné dary.  
.  
Závěrem bychom rádi podotkli, že nás těší, že jsou Češi i v zahraničí stále oblíbeni a že máme 
v Německu dobré jméno. Mezi zdejšími holubáři panuje přátelská nálada a je vidět, že holubaření 
je pro ně především koníčkem a každá takováto akce příležitostí k setkání. Většina osazenstva si 
užívala slavnosti i dlouho po půlnoci. Zatím každá podobná akce v Německu (menší či větší), které 
jsme se zúčastnili byla na vysoké úrovni a vždy za hojné účasti chovatelů a jejich rodin.  
 
 
Josef Vacek 
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Povolená startovní místa v České republice 
Oficiální seznam povolených startovních míst v České republice vhodných ke startu závodů  
poštovních holubů. 

  Startovní místo popis souřadnice jméno telefon OS 

1 Benešov Čerčany 49.51.11 14.42.11 Hrdinka Josef 724734078 PRA 

2 Blatná Tchořovice - letiště 49.25.53 13.47.23 Prexl Eduard 603575227 PRCH 

3 Brno Brno-Tuřany 49.08.48 16.40.29 Čech Jaroslav 511139546 BRN 

4 Břeclav Moravská Nová Ves za JZD 48.47.47 17.00.04 Filipovič Josef 773213732 JMO 

5 Česká Lípa Sosnová 50.38.43 14.31.57 Zdeněk Pecina 605155284 SEV 

6 Česká Třebová cesta k fa Drůbežárna Mach 49.53.07 16.28.00 Bělohoubek Jan 732105133 SVI 

7 Čihovice bývalé letiště 49.33.03 15.09.23 Radoš Jindřich 604437599 TAB 

8 Dačice letiště 49.04.12 15.27.21 Koukal Josef 776567146 HOR 

9 Dolní Benešov letiště - ranvej startovací dráhy 49.55.42 18.04.42 Planka Oldřich 602741312 OPA 

10 Domažlice bývalé letiště 49.27.20  12.54.26 Voneš Jan 737828880 DOM 

11 Havlíčkův Brod letiště 49.35.58 15.33.09 Vašíček Pavel 776709313 JIH 

12 Hlučín parkoviště areál "Štěrkovna" 49.53.31 18.10.41 Mušálek Jiří 736414071 HLU 

13 Hodonín Pánov, voj. cvičiště u Věže 48.53.21 17.08.91 Slováček František 728641986 HOD 

14 Hořovice letiště 49.50.47 13.53.18 Husák Petr 602176879 LID 

15 Humpolec parkoviště 49.31.30 15.20.54 Menšík František 564537415 TÁB 

16 Hustopeče za bývalým JZD 48.56.08 16.43.15 Kolla Lubomír 728050422 JMO 

17 Cheb průmyslová zóna 50.05.27 12.25.04 Rybáček Václav 603081936 KAV 

18 Cheb Pomezí - celnice 50.05.16 12.15.44 Rybáček Václav 603081936 KAV 

19 Chomutov louka 50.26.27 13.23.52 Ješetický Josef 725061048 LOU 

20 Chrudim cesta Chrudim-Vestec /letiště/ 49.58.25 15.48.10 Václav Blažek 602328851 PAR 

21 Jaroměř Josefov letiště 50.20.10 15.56.33 Šafranko Jiří 721583117 TRU 

22 Jihlava odb. ze silnice 602 na Košov 49.23.59 15.37.23 Reiterman Jaroslav 737761251 HOR 

23 Jindř. Hradec letiště 49.09.06 14.58.42 Bednář Václav 728981641 ČEB 

24 Kámen letiště 49.25.07 15.00.38 Čurda Josef 724254688 TÁB 

25 Karlovy Vary Olšova Vrata 50.12.40 12.55.00 Kraft Jan 606410619 KVA 

26 Kladno Buštěhrad 50.08.42 14.10.28 Luka Alois 720116354 LID 

27 Klatovy Dehtín 49.26.59 13.16.43 Bastl Josef 725888808 KLA 

28 Kolín Štítary parkoviště 50.00.82 15.11.34 Král Jiří 603852423 POL 

29 Králův Dvůr - Levín parkoviště před Agropodnikem 49.56.02 13.59.41 Štětka František 739478192 LID 

30 Krmelín Krmelín 49.43.47 18.12.41 Mácha Vítezslav 608712690 BES 

31 Kroměříž neveřejné letiště 49.17.20 17.25.10 Daneš Libor 723903937 ZLN 

32 Lačnov - H. Lideč Horní Lapač 49.11.36 18.01.22 Hlavica Rostislav 603207641 VAL 

33 Lhota u Příbrami Jalovčiny louky 49.42.58 13.59.52 Žid Václav 775955585 STŘ 

34 Liberec letiště 50.46.23 15.01.13 Lukeš Zdeněk 777159275 SEV 

35 Lišov zpevněná komunikace  49.01.06 14.35.05 Běhounek Jan 723700201 ČEB 

36 Litoměřice Mlékojedy 50.31.29 14.07.54 David Václav 602426470 LOU 
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  Startovní místo popis souřadnice jméno telefon OS 

37 Litovel Štefánikova ul. 49.41.30 17.04.27 Satora Miroslav 723570573 UNI 

38 Louny U Vodárny 50.20.23 13.48.16 Kubač Josef 604306898 LOU 

39 Mikulov za zatáčkou na Březí 48.48.37 16.36.30 Gajan Ondřej 606348113 JMO 

40 Milevsko rozlehlá louka 49.26.07 14.21.31 Kolingr Josef 724743870 TÁB 

41 Mladá Boleslav Dobrovice 50.23.17 14.58.09 Rulík Petr 606774873 POL 

42 Mochov za pumpou u silnice 611 50.08.42 14.49.12 Carda Bohumil 602150584 POL 

43 Opava Globus - vedlejší parkoviště 49.55.45 17.56.28 Planka Oldřich 602741312 OPA 

44 Písek Novosedly louka 49.19.49 14.11.08 Cvaniga Milan 602887232 PRCH 

45 Plzeň Plzeň-Koterov 49.43.41 13.26.31 Kondrys Josef 603579280 PLZ 

46 Poděbrady dálnice exit 35 50.07.21 15.05.05 Řehák Josef 604529709 POL 

47 Polná Hrbovský kopec 49.29.48 15.43.32 Dohnal Zdeněk 603990309 JIH 

48 Praha Slivenec - pozemek Bělice 50.01.06 14.20.52 Vorlíček Václav 603338099 LID 

49 Praha Slivenec - pozemek Čitka 50.00.28 14.20.26 Vorlíček Václav 603338099 LID 

50 Praha Praha-Dubeč 50.03.59 14.35.03 Jonáš Jan 777153040 PRA 

51 Prosiměřice polní letiště 48.54.10 16.10.07 Fandrich Jan 721711181 ZNO 

52 Přelouč Přelouč jih 50.01.32 15.34.46 Hnilička Marek 777976585 POL 

53 Přelouč letiště Škudly 50.01.19 15.31.14 Hnilička Marek 777976585 POL 

54 Přerov Kokory letiště 49.29.17 17.25.39 Ponížil Jan 724776678 OLM 

55 Rakovník za hřištěm 50.05.30 13.44.00 Kamaryt Zdeněk 728952301 LID 

56 Rokycany D5 sjezd 62 49.44.30 13.35.30 Špilar Václav 607220642 PLZ 

57 Rybníky polní letiště 49.02.00 16.17.00 Pavliš jan 721676484 ZNO 

58 Řepeč na louce 49.24.23 14.31.32 Hořejší František 723477759 STŘ 

59 Říčany průmyslová zóna u dálnice 49.58.02 14.37.35 Matoušek Jaroslav 728045096 PRA 

60 Slaný Drůbežárna OVSU s.r.o. 50.12.18 14.04.18 Konopčík Jan 607800763 LID 

61 Stará Role výjezd na Nejdek-fa AKRIM 50.15.18. 12.49.35 Jára Jaroslav 723682027 KVA 

62 Stará Voda výjezd na L. Kynžvart 49.59.30 12.36.00 Bologh František 603900866 KAV 

63 Staré Město obchodní dům Interspar 49.05.00 17.27.12 Uherek Zdeněk 607210573 UHR 

64 Strakonice Rovná - letiště 49.17.02 13.58.04 Cvaniga Milan 602887232 PRCH 

65 Studená Loučka parkoviště u Motorestu 49.46.24 16.49.16 Balabán Jaroslav 605893822 SVI 

66 Sušice ul.Na Strání, kopec u kostela 49.14.09 13.31.42 Sulán Petr 604684774 DOM 

67 Svitavy "Silan" poblíž čerpací st. OMW 49.44.39 16.28.39 Hlouš Pavel 739033204 SVI 

68 Šlapanice kopec Žuráň u Šlapanic 49.10.47 16.44.16 Čislák Viliam 723152101 BRN 

69 Šternberk asfaltem zpevněná cesta 19.43.12 17.15.19 Matuška Stanislav 775995701 UNI 

70 Tábor bývalé letiště 49.26.00 14.37.30 Mareš František 732366299 TÁB 

71 Tachov letiště 49.46.58 12.38.03 Szerencses Josef 737457241 DOM 

72 Těrlicko prostor chovatelského areálu 49.44.52 18.29.30 Swaczyna Jindřich 603230352 KAR 

73 Tišnov silnice na Březinu 49.19.33 16.25.42 Trtil Josef 731076248 VYS 

74 Třebechovice p.O. benzinová pumpa 50.11.19 16.00.25 Šafranko Jiří 721583117 TRU 

75 Třebíč Ptáčov 49.13.41 15.55.27 Kučera Josef 732307378 JIH 

76 Valašské Meziříčí Valašské Meziříčí 49.28.16 18.00.07 Palacký Miroslav 737349688 VAL 
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  Startovní místo popis souřadnice jméno telefon OS 

77 Velká Bíteš polní letiště u obce Nové Sady 49.17.28 16.11.29 Švec Václav 731464021 VYS 

78 Velké Meziříčí D1 -exit146 východ - louka 49.20.35 16.02.48 Švec Václav 731464021 VYS 

79 Velký Beranov Velký Beranov 49.25.07 15.40.52 Zadražil Martin 775970882 HOR 

80 Veselí n. Moravou Milokošť- za St.statkem 48.58.19 17.25.40 Hlahůlek Josef 604711907 HOD 

81 Vlašim letiště v Hlavách 49.43.32 14.53.18 Bébr Pavel 737072495 STŘ 

82 Vysoké Mýto prostranství V.Mýto-Šnakov 49.58.25 16.08.17 Horníček Ladislav 728574554 PAR 

83 Vyškov Zouvalka u Vyškova 49.14.57 17.01.19 Schneider Miroslav 602853897 BRN 

84 Zábřeh silnice 315 na Leštinu 49.52.20 16.54.14 Vachutka Ladislav 723525815 UNI 

85 Žatec bývalá tanková cesta cvičiště 50.18.44 13.33.09 Studený Rudolf 721263696 LID 

 
Sumarizace startovních míst v České republice byla projednána prezídiem svazu 23.2.2010 na 
základě podkladů z jednotlivých OS a po jednání se slovenským svazem.  
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Poštovní holub s rousy 
 
Asi každý chovatel poštovních holubů se ve svém chovu setkal s náznaky opeření nohou. Tento 
jev se objevuje v chovu nahodile nebo častěji při blízké příbuzenské plemenitbě. Při takzvaném 
vkrevňování se páří holubi blízce příbuzní. Snahou chovatele je docílit rychlého zlepšení 
sledovaných znaků. U poštovních holubů se očekává od potomstva především zlepšení 
sportovních výkonů. Příbuzenská plemenitba má i druhou stránku mince. Kromě rychlého 
upevnění pozitivních vloh dochází k projevu různých letálních genů a různých stupňů 
degenerativních změn. Jedním z ukazatelů příbuzenské plemenitby je opeření nohou. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
A proč o rouskách u pošťáků píšeme? Chtěli bychom čtenáře seznámit s novým plemenem, které 
se objevilo na holubářském nebi. Na 26. Evropské výstavě zvířat v Nitře představili maďarští 
holubáři nové plemeno – poštovní rousný holub. Po třech letech od uznání tohoto plemene se 
naskytla 20. -22. listopadu 2009, na výše uvedené výstavě, první příležitost seznámit evropskou 
chovatelskou obec s tímto novým plemenem. Na výstavě bylo prezentováno 61 holubů od 
maďarských a rakouských chovatelů. Barvy maďarských poštovních holubů, jak se jim také říká, 
odpovídaly běžnému zbarvení pošťáků. Zaznamenali jsme holuby modré pruhové a kapraté, 
červeně plavé pruhové a kapraté, žlutě plavé pruhové a kapraté, žluté, červené a modré bělouše a 
zbarvení dun (šedohnědá).  
Poštovní holub s rousy představuje dobře vyvážené zvíře aerodynamického tvaru. Stejně jako jeho 
bratranec (poštovní holub) je v kleci nervózní, plaše reaguje na podněty okolí a je problematické 
ho vyfotit ve výstavním postoji. Velikostí a tvarem připomíná poštovního holuba standardního 
šlechtění. Hlavu má stejnoměrně zakulacenou. Zobák je silně nasazený, mírně zkrácený a 
mrkvově zbarvený. Ozobí je jemné s bílým popraškem. Krk je široce nasazený, normální délky, 
hrdlo dobře vykrojené. Opeření je krátké, husté a dobře přilehlé k tělu. Křídla jsou dobře složená a 
přiložená k trupu. Nohy mírně pokleslé, běháky a prsty opeřené s rousky o délce pěti centimetrů.  
A jak by mělo správné opeření nohou vypadat? Z prstů vyrůstají dlouhá pera rozložená co možná 
kruhovitě kolem nohy. V dokonalé podobě jsou pera rozložena ve třech vrstvách nad sebou. 
Ideální je talířovitý tvar. Další součástí rousů jsou punčošky. Jedná se o pernatou ozdobu běháků. 
Je to bohaté opeření mezi patou a prsty. Poslední ozdobou jsou supí (lýtková) pera. Jedná se o 
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prodloužená a bohatě vyvinutá pera vyrůstající v lýtkové části bérce. Doplňují rous a vyplňují 
prostor mezi tělem a opeřenou nohou. 
Poštovního holuba s rousy začali šlechtit před dvaceti lety chovatelé Béla Polgár a Ondrej Varga. 
Později se přidávali další chovatelé nejenom z Maďarska, ale i Rakouska a Slovenska. V současné 
době je v klubu tohoto holuba evidováno dvacet chovatelů. Výsledkem tohoto šlechtění je 
standardní poštovní holub s pěkným rouskem a opeřenou nohou.  
Chovatelé maďarského pošťáka se nezmiňují, jakým způsobem u nového plemene došlechtili 
pernaté ozdoby. Cesty jsou možné dvě. Jedna, určitě zdlouhavější, vede postupným výběrem 
poštovních holubů s náznakem opeření nohou. Jejich vzájemným pářením a selekčním tlakem na 
sledované znaky se dosáhne požadovaného cíle. Při této cestě by si poštovní holub mohl udržet i 
dobré orientační vlastnosti. Druhou možností je křížení s podobným plemenem, u kterého je rous 
součástí standardu. V tomto případě by se nové plemeno zařadilo mezi výstavní plemena vzniklá z 
poštovního holuba. Zde můžeme uvést obrovitého poštovního holuba (gigant), německého 
výstavního holuba (NVH), exhibičního holuba a amerického, anglického, antverpského a ryzího 
výstavního holuba. Každopádně se jedná o první plemeno, které vzniklo z pošťáka a součástí jeho 
standardu je rous. 
A co říci závěrem? Nové plemeno je chovateli poštovních holubů bráno jako určitá kuriozita. Určitě 
není hlavním cílem poštovního holuba s rousy sportovní klání, ale obohacení skupiny plemen na 
bázi poštovního holuba. Plno chovatelů poštovních holubů musí z různých příčin zrušit sportovně 
vedené holuby a to nejčastěji ze zdravotních důvodů, špatných sousedských vztahů nebo 
pracovního vytížení. A právě plemena na bázi poštovních holubů (včetně rousného poštovního 
holuba)jsou alternativou pro tyto chovatele. Jejich elegantní postava blízká poštovnímu holubovi a 
další specifické znaky jsou hlavní motivací pro tyto chovatele. 
Text a foto 
 
 
 
Ing. Aleš a Bc. Daniela Bukovských 
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Bylo – nebylo, čtenářská soutěž o ceny !!! 

Vážení odběratelé, vážení čtenáři a čtenářky, 
Na tomto místě pravidelně zveřejňujeme vaše neuvěřitelné příhody s našimi miláčky, našimi 
spolubojovníky o body a čest. 
 

Chovatelskými potřebami v ceně 500,- Kč bude oceněn každý zveřejněný článek! 
 
 

Drama se šťastným a voňavým koncem. 
 
Všichni chovatelé starší generace jistě vědí kdo to byl František Bartl z Královopolských Vážan. Při 
mých návštěvách u něho přišla řeč i na pana Leopolda Křivánka, který byl ze stejné vesnice jako 
pan Bartl. Protože jsem holuby od pana Křivánka již viděl, a holubi se mě líbili, tak jsme se někdy 
kolem roku 1970 společně s kamarádem Jirkou Stehlíkem, jednou v sobotu po obědě na motorce 
značky Pionýr, vydali k panu Křivánkovi podívat. Motorka dělala pěkně prc, prc, prc, takže se dalo 
při cestě i pohodlně debatovat o nastávající návštěvě.  
Do Královopolských Vážan, což je asi 20 km od Líšně, jsme dojeli kolem 14.00 hodin. Přišel nám 
otevřít syn pana Křivánka s tím, že tatínek je na poli a tam okopává řepu, a on že čeká na dolet 
holubů. Protože se v té době letěl závod ze Schwerinu, tak čekání nám nedělalo problém. Zasedli 
jsme do vikýře vchodu na půdu a čekali při povídání o holubech na přílet prvního holuba. Kolem 
15.00 hodin přiletěl první holub. Mladý Křivánek šel do holubníku sundat holubovi plíšek s tím, že 
bude holuba konstatovat. S plíškem přišel k nám, podíval se na papírek, který měl na trámě a 
plíšek zahodil dolů z půdy. Tak jak to tehdy na venkově bylo, hned kousek od schodů na půdu byl 
hnojník. Závodní plíšek tam pěkně měkce přistál. Samozřejmě jsem se ho hned zeptal proč hodil 
plíšek do hnoje. Odpověď byla, že mu otec napsal na papírek čísla holubů, kteří jim nepřiletěli 
z minulých závodů, tak ať tyto holuby nekonstatuje. Bylo mě to sice divné, ale již i mě se stalo, že 
přiletěl holub z minulého závodu v době kdy jsem konstatoval holuby z právě probíhajícího závodu. 
Co se dělo dál, asi za 15 minut přiletěl druhý holub a situace se opakovala, plíšek letěl do hnoje. 
To už mě bylo velice divné, tak jsem poslal mladého Křivánka za otcem na pole, ať se ho zeptá co 
mu vlastně napsal na ten papírek. Netrvalo dlouho a přiletěl další holub. Toho jsem již sám 
konstatoval. 
Za chvíle se rozletěla branka a na dvůr doběhl pan Křivánek se synem. Moc ho v té chvíli ani moc 
nezajímalo že jsem mu řekl, že přiletěl třetí holub, a že jsem již plíšek dal do hodin, jenom zakřičel 
„rychle dolů a hledat plíšky!“. Samozřejmě do hnoje. Byl to nádherný pohled jak čtyři holubáři 
v rojnici pečlivě prohledávají místa, kde by plíšky mohly být. Po krátké době se ozval první výkřik, 
„hurá už jeden mám“. Rychle ho dát do hodin a hledat dál. Podařilo se nám najít i ten druhý plíšek. 
Bylo štěstí, že svítilo sluníčko a plíšky se v tom tmavém hnoji přece jenom trošku leskly. Do 17.00 
hodin přiletěli ještě další dva holubi. Konec dobrý všechno dobré. Závod ze Schwerinu byl jeden 
z nejlepších závodů pana Křivánka v tomto roce, z 6 nasazených holubů (což byl tehdejší počet 
mistrů) umístil 5. Holub, kterého jsem konstatoval jako třetího z těch co přiletěli byl, jak jsem 
později zjistil, ještě v první dvacítce. Pan Křivánek byl spokojen a spokojeni jsme byli i my. 
Domů jsme si odváželi každý párek holoubat podle našeho výběru. Samozřejmě, že jsme vybírali 
především z těch holubů co úspěšně absolvovali tento závod. A pan Křivánek se tomuto našemu 
výběru ani nebránil. Chovatel je někdy velkorysý, ale ne vždy. V tomto případě přálo štěstí nám i 
jemu. Samozřejmě, že holubi napsaní na papíře byli ti co pan Křivánek nasadil na závod ze 
Schwerinu.  
 
Antonín Polívka 
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Disciplinární jednání 
 
Konference delegátů ČMS CHPH, jako disciplinárního orgánu svazu řešila projednání návrhu 
dohody uzavřené mezi Milanem Poláčkem, nar. 23.6.1953, bytem Stožická 1214, 389 01 Vodňany 
a Českomoravským svazem chovatelů poštovních holubů, se sídlem Vančurova 54, 615 00 Brno. 
 
Zdůvodnění návrhu: 
Dohoda se týká soudního jednání, které je vedeno u Městského soudu v Brně, kde se Milan 
Poláček soudní cestou brání proti disciplinárnímu trestu o kterém rozhodla konference delegátů 
ČMS CHPH 12.1.2007. Na základě sumarizace dostupných dokladů při přípravě disciplinárního 
jednání jsme byli právním poradcem svazu informování, že jeden chybějící doklad je natolik 
závažný, že navrhuje přistoupit na dohodu. 
Po diskusi bylo konferencí znění dohody schváleno. 
 
Rozhodnutí: 
1. Konference delegátů ČMS CHPH v plné rozsahu ruší rozhodnutí konference z 12.1.2007, ČMS 

CHPH se současně zavazuje, že proti Milanu Poláčkovi nebude zahájeno žádné další 
disciplinární řízení, které by se vztahovalo k porušení Závodního řádu svazu při závodě 
Aachen konaného dne 5.6.2006. 

 
2. ČMS CHPH ruší rozhodnutí nižších orgánů ČMS CHPH o vyřazení Milana Poláčka ze všech 

závodů v roce 2006, a rozhodnutí o vyřazení Milana Poláčka z výsledků závodu Aachen 
konaného dne 5.6.2006. 

 
3. ČMS CHPH se zavazuje nejpozději do 31. ledna 2010 uhradit Milanu Poláčkovi na náhradě 

účelně vynaložených nákladů právního zastoupení v souvislosti se shora soudním řízením a 
jednáním s ČMS CHPH o této dohodě ve výši celkem 16.800,- Kč. 

 
4. ČMS CHPH se zavazuje bezodkladně zveřejnit informaci o zrušení všech shora uvedených 

rozhodnutí v IZ „Poštovní holub“ č. 1/2010 a na internetových stránkách ČMS CHPH – 
www.postovniholub.cz.  

 
Lysá nad Labem 15.1.2010  
 
 
 
       Ing. Jaroslav Novotný 
       prezident ČMS CHPH 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

http://www.postovniholub.cz/
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---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
BLAHOPŘÁNÍ 
 

Dne 31.1.2010 se dožil svého významného životního jubilea 50 let, výborný chovatel, kamarád a 
obětavý funkcionář pan 
 
 Ing. Václav Švec.  
 
K tomuto výročí mu vše nejlepší, hlavně hodně zdraví, mnoho chovatelských úspěchů i úspěchů v 
osobním životě srdečně přejí 
 

PŘÁTELÉ ZE ZO CHPH VELKÉ MEZIŘÍČÍ. 
 
 
----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
BLAHOPŘÁNÍ 
 

Dne 27.2.201 oslavil své 70. narozeniny pan  
 
Zdeněk Václavek Ze Štěpánova. 
 
Do dalších let hodně zdraví, chovatelských úspěchů, štěstí a osobní spokojenosti přejí kamarádi 
ze ZO 0234 Šternberk 
 
 
 
 
---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
BLAHOPŘÁNÍ 
 
Všichni členové ZO Dolní Heřmanice blahopřejí  chovateli  
 
Lubomíru Ondráčkovi  
k výročí 50.let. Přejeme vše nejlepší, hodně zdraví, štěstí a  chovatelských úspěchů. 
Za ZO Dolní Heřmanice, Průša Zdeněk  
 
---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
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